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■ Za dvadsaťpäť rokov  nijaká slovenská  vláda nedocenila príťažlivosť  našej krajiny
■ Ekonomiky európskych štátov sú rozdielne, netvoria optimálnu menovú zónu
■ Obnova Česko-Slovenska v roku 1945 bola zbytočne slepá ulička slovenských dejín
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Doteraz najväčší bádateľský výkon v dejinách slovenskej historiografie, a do istej miery aj výkon literárny, je spojený s menom historika, archi-
vára, knihovníka a vysokoškolského pedagóga Daniela Rapanta (1897 Holíč – 1988 Bratislava). V rokoch 1939 – 1950 bol univerzitným profesorom 
slovenských dejín na Filozofickej fakulte Slovenskej univerzity a po vojne na Filozofickej fakulte UK v Bratislave. Komunistická moc ho v roku 
1950 pozbavila pedagogickej práce na univerzite a zavrela do kabinetu Univerzitnej knižnice v Bratislave, odkiaľ ho po dovŕšení patričného veku 
poslala do dôchodku.

Historiografi cký opus o  meruôsmych rokoch

Matica slovenská a  cirkev musia spolupracovať

Kontúry osobnosti Ľudovíta Štúra sú zreteľné aj vďaka Danielovi Rapantovi

Mareka HANUSKU, tajomníka a  člena predsedníctva Matice slovenskej
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„On zobudil zo sna národ svoj
a zoral úhor neúrodný, ku cti pri-
viedol jazyk rodný a šiel za rodu 
spásu v boj. On padol – ale zvíťa-
zil. On umrel – aby večne žil.“ Tieto 
slová sú vyryté na pamätnej tabuli 
v rodnom dome Ľudovíta Štúra 
v Uhrovci. Velikán našich národ-
ných dejín sa tu narodil kon-
com októbra pred dvesto rokmi. 
O stošesť rokov neskôr – v novem-
bri 1921, v tom istom dome uzrel 
svetlo sveta Alexander Dubček. 
Nenájdeme u nás miesto, ku kto-
rému by sa viazali významnejšie 
rodné listy. 

„Je len málo obcí na Sloven-
sku, ktoré už pri prvom počutí vie 
každý Slovák správne zaradiť do 
geografi cko-historických súvislostí. 
Tu mali kolísku najväčšie osob-
nosti slovenskej histórie,“ pove-
dal o ich rodisku  Dušan Čaplovič. 
Blízky spolupracovník Alexandra 
Dubčeka a čestný občan Uhrovca 
profesor Ivan Laluha o týchto 
nevšedných reáliách uviedol: „Ak 
existuje genius loci, tak Uhrovec 
ho určite má. Nie je to abstraktná 
a virtuálna veličina, ale reálna 
činorodá aktivita jej obyvateľov, 
vyjadrená sklárskym majstrov-
stvom, rozvojom školstva, osve-
tovej činnosti, ľudovej kultúry 
a vyjadruje ju aj, či najmä prínos 
jej slávnych rodákov k moderným 
dejinám Slovenska.“ 

Genius loci. Niekdajšia 
neveľká roľnícka usadlosť pod 
vrchom Rokoš sa zmenila na prie-
myselné stredisko Trenčianskej 
župy. A ešte dlho potom, vari pol-
storočie, sa tu celkom prirodzene 
zhmotňoval Štúrov odkaz všetkým 
Slovákom: „Menej troviť, viacej 
tvoriť.“ 

Uhrovčania si naň spomenuli 
aj po oslobodení, ktorého sedem-
desiate výročie si tiež toho roku 
pripomíname, a po rozvojovom 
útlme koncom osemdesiatych 
rokov, zas potom po nástupe čino-
rodej starostky Zuzany Mačekovej, 
ktorá vniesla do obce vitalitu, nový 
život. Mali by sme si to pripomínať.  
Štúrove  slová  dnes a denne pred-
kladať nám všetkým, a najmä pred-
hadzovať ich pohodlným i požívač-
ným, a richtárkin príklad ukazovať 
všetkým váhavým a pochybovač-
ným, čo sa zvyknú opierať o zápec-
nícke alibi, že jeden nič nezmôže. 
Zmôže, len treba chcieť!

Emil SEMANCO

SLOVO O SLOVENSKU

3 OTÁ ZK Y PRE:

● Matica slovenská vám
imponovala od útleho veku. 
Kedy ste sa pridali do jej 
radov?

Č lenom Matice slovenskej 
som od roku 2002, keď  sme 
s pr iate ľmi založi l i  Kinoklub Mla-
dej Matice vo Zvolenskej Slat ine. 
O rok neskôr sme obnovi l i  č in-
nosť  MO MS ako základňu pre 
divadelných ochotníkov. Matičná 
č innosť  v Slat ine nezostala len 
pr i divadle. Tunajší matičný odbor 
organizuje vatry zvrchovanost i, 
prehl iadky spevu, disponuje vlast-
nou šatnicou a výrazne sa zapája 
aj do hlavných podujatí obce, 
spomeňme len Slat inský jarmok 
č i  súťaž pr imášov o cenu Rinalda 
Oláha. 

● Patríte medzi tých mati-
čiarov, ktorí majú úzke väzby na 
cirkev...

Myslím si, že to pre matičiarov nie 
je nič výnimočné dnes a nebolo ani 
v minulosti. I keď v minulom režime 
sa to nevyzdvihovalo, čo čiastočne 
poznačilo MS aj v období po roku 
1989. Aj dnes je aktuálny geniálny 
plán Moysesa, Kuzmányho a ďal-
ších spájať kresťanov pre národnú 
vec prostredníctvom Matice. Vyda-
renou ukážkou takejto spolupráce 
boli tohtoročné slávnosti na Devíne. 
V súčasnosti som kantorom v Evan-
jelickom cirkevnom zbore v Očovej 
a učím na Evanjelickom gymnáziu 
v Banskej Bystrici. V minulosti som 
bol aj tajomníkom pre cirkevné školy 
Západného dištriktu ECAV.

● Takmer dva roky pôsobíte
vo funkcii tajomníka MS, niekoľko 
mesiacov ste členom predsedníc-
tva MS. Aké sú vaše ciele?

Chcem sa inšpirovať predsedo-
vou večerou s Havranom v RTVS. 
Mojím cieľom je, aby som sa nedo-
žil zániku MS. A konkrétne. Úlohou 
tajomníka v súčasnosti je zabez-
peč iť efektívne fungovanie výboru 
a predsedníctva. Od matičných 
volieb sa v tomto už čo-to zlepšilo. 
Zároveň by som rád pozval verej-
nosť a sympatizantov na augustové 
podujatia k Národným matičným 
slávnostiam, zvlášť 7. do Martina, 
15. na Kriváň č i 21. do Hrušova.

Zhováral sa Viliam KOMORA
Foto: autor 

Takto faktograficky vníma aj 
Ľudovíta Štúra, ktorý i z tohto admi-
nistratívneho pohľadu zohrával roz-
hodujúcu úlohu. Najmä pokiaľ išlo 
o štylizáciu listov politickým pred-

staviteľom. Uverejnené 
dokumenty sú pritom 
publikované v tom 
jazyku, v ktorom vznikli.

■ VEDECKÁ POSTAŤ
Daniel Rapant tým-

to svojím dielom a me-
todológiou prístupu 
k materiálu uviedol slo-
venskú históriu i archív-
nictvo do polohy vedec-
kých disciplín. A okrem 
bohatstva zosumova-
ného dokumentačného 
materiálu a všetkého 
ostatného nám odkázal, 
že termín Slovenské 
povstanie 1848 – 1849 
máme písať na začiatku 
s veľkým písmenom.

Komunistická moc 
tohto človeka v roku 

1950 pozbavila pedagogickej 
práce na univerzite a poslala ho 
do kabinetu Univerzitnej knižnice 
v Bratislave, odkiaľ ho po dovŕ-
šení patričného veku vypoklon-
kovala do dôchodku. Navzdory 
všetkému autor dielo dokončil 
a dožil sa deväťdesiatjeden rokov. 
A tak aj jeho zásluhou máme plas-
tickejší obraz charakteru osobnosti 
Ľudovíta Štúra.

Emil SEMANCO –  Maľba: Slovenské národné múzeum Mar tin

Najväčším, a dá sa povedať že 
celoživotným dielom Daniela Rapanta 
je trinásťzväzkový opus Slovenské 
povstanie v roku 1848 – 1849 s pra-
covným podtitulom Dejiny a doku-
menty. Toto monumentálne 
dielo vychádzalo v rokoch 
1937 – 1972, pričom niektoré 
diely mali aj dve časti.

■ VĎAKA MATICI
Monumentalitu diela 

naznačilo už vydanie prvého 
dielu, ktorý vyšiel v dvoch 
častiach: 1. časť – Dejiny 
a dokumenty 1, 2 a 2. časť 
– Slovenská jar 1848. Dielo
vydala Matica slovenská
v Turč ianskom Svätom Mar-
tine v rámci edície Spisy
historického odboru Matice
slovenskej. Na vydavateľské
pokračovanie autor musel
počkať až do prvých povoj-
nových rokov. Projektu sa
opäť ujala Matica slovenská
a v rokoch 1947 – 1950 
vydala tri časti 2. dielu 
s podnázvom Povstanie septembrové.

 Po zmene politického režimu 
vo februári 1948 Matica slovenská 
bola však aj z tohto vydavateľského 
projektu odsunutá. No projekt, 
našťastie, nebol zastavený. V jeho 
vydávaní pokračovalo Vydavateľ-
stvo Slovenskej akadémie vied 
v Bratislave. V rokoch 1954 a 1956 
vyšli dve časti 3. dielu s podnázvom 
Zimná výprava. V rokoch 1958, 1961 

v každej lokalite, kde sa ocitol, 
s kým a na čom sa podieľal, spoluroz-
hodoval, prípadne rozhodoval sám. 
Dielo nám na stovkách dokumentov 
ukazuje, že revolúcia a vojna to nie 

sú len bojové akcie, počet mŕ tvych 
a ranených, ale že majú aj svoju 
administratívnu časť. To sú stovky 
listov, rozkazov a príkazov, zoznamov 
a záznamov, ako aj intendačných 
správ a hlásení o materiálnom zabez-
pečení vojenských oddielov. Autorov 
pohľad je pritom prísne dokumen-
tačný. Nehodnotí a nevyslovuje ex 
post svoje názory, ako sa malo čo 
urobiť a ako sa malo konať. 

a 1963 vyšli tri časti 4. dielu s pod-
názvom Letná výprava, a to mal byť 
koniec. Lenže nebol. Autor dielo 
zavŕšil v rokoch 1967 a 1972 vyda-
ním dvoch zväzkov s podnázvom 

Doplnky, opravy, súhrny, mená 
a veci. Všetkých trinásť zväzkov, 
teda trinásť kníh, má spolu 6 151 
strán formátu A4.

■ STOVKY DOKUMENTOV
Z hľadiska osobnosti Ľudovíta

Štúra dielo podrobne zaznamenáva 
jeho pohyb v rámci všetkých troch 
vojenských výprav slovenského 
dobrovoľníckeho vojska, pobyt 
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Ešte pred hlasovaním v Európ-
skom parlamente o kvótach mig-
rantov sa na Slovensku uskutočnili 
protestné zhromaždenia v Bratislave 
a Žiline. Účastníkov týchto zhromaž-
dení médiá i politici označili za fašis-
tov, neonacistov a extrémistov, no ani 
jedna  z relevantných politických strán 
neprotestovala. 

Do zložitého postavenia sa 
v súvislosti s migrantstvom  dostalo 
KDH. Na jednej strane posolstvo 
pápeža Františka k Svetovému dňu 
migrantov a utečencov jasne hovorí, 
že migranti majú osobitné miesto 

v srdci cirkvi, lebo sú tí najnúdznejší,  
najzraniteľnejší. 

■ VÁŽNA DILEMA 
Na strane druhej hrozba zániku 

vlastnej kultúry, možno aj viery, ak sa 
na kontinente presadí islam. Neho-
voriac o samotnej bezpečnosti. Veď 
minister vnútra Kaliňák pripúšťa, že 
nie je možné medzi takým veľkým 
množstvom migrantov zistiť nebez-
pečných zločincov. Prípad talian-
skeho sprievodcu vo vlaku, ktorý 
žiadal cestujúcich, aby sa preuká-
zali lístkom a prišiel pritom o ruku, 

je odstrašujúci. Rovnako ako žia-
dosti moslimov vo Francúzsku, aby 
mohli prestavať katolícke chrámy na 
moslimské mešity. 

 
■ FATÁLNY SIGNÁL
Rozruch okolo hlasovania poslan-

cov v Európskom parlamente o kvó-
tach pre migrantov sa usiloval objasniť 
Richard Sulík (SaS) na besede s novi-
nármi v bratislavskom Európskom 
informačnom centre.  Prišiel aj Vladimír 
Maňka (Smer-SD), z avizovaných hostí 
absentovala Anna Záborská (KDH). 

„Nie je pravda, že europoslanci 

Minister vnútra Robert Kaliňák podpísal memorandum o prijatí utečencov z Rakúska. Tento fakt  tak popu-
dil lídra SNS Andreja Danka, že okamžite zvolal tlačovú konferenciu, na ktorej tvrdo kritizoval postup 
ministra i celej vlády Roberta  Fica. Podľa neho  Európa nie je vstave riešiť populačnú explóziu tretieho 
sveta.  Vidina lepšieho života jeho občanov  privádza do európskych štátov, kde rušivo pôsobia na  hod-
noty a tradície starého kontinentu.  A Únia sa k problému stavia z pohľadu krajín, ktoré si od čias koloni-
zácie už zvykli spolunažívať s inými kultúrami. My nie. 

Minister financií Peter Kažimír v minulých dňoch zverejnil základné východiská pre vytvorenie štátneho 
rozpočtu, teda vlastne základného zákona štátu na rok 2016. Základná charakteristika je dobrá – deficit by 
nemal prekročiť dve percentá hrubého domáceho produktu. Podrobnejší pohľad – pôvodným zámerom vlády 
bol na rok 2016 schodok iba vo výške 1,5 percenta HDP. Tento rok by sa malo hospodáriť ešte so schodkom 
2,29 percenta HDP. Nečerpanie, alebo neuspokojivé čerpanie eurofondov však môže toto číslo pomerne 
výrazne zvýšiť. 

Eva ZELENAYOVÁ – Karikatúra: Andrej MIŠANEK

Ivan BROŽÍK – Foto: Ladislav LESAY

Keď  dobrá správa nie je až taká dobrá

Únia sa hrá na záchrancu celého sveta

Uprostred rozbiehajúcej sa volebnej kampane prichádza návrh rozpočtu

Kvóty pre migrantov zatiaľ nemáme, no azylantov už umiestňujeme

V Š IML I  SME  S I

s t a r š í m  S l o v á k o m  v  z a h r a n i č í .  S  a u t o r o m  m o ž n o  s k u t o č n e 
s ú h l a s i ť ,  ž e  v i t a l i t a  t o h t o  S l o v á k a  j e  m a l ý  z á z r a k  p r í r o d y. . . 
P o k i a ľ  v š a k  i d e  o  l i g u  d l h o v e k o s t i ,  v  k t o r e j  ž e l á m e  J .  Ve s e l -
s k é m u  v š e t k o  n a j l e p š i e ,  p r a v d o u ,  k t o r á  b y  m a l a  b y ť  p r a v -
d o u  a j  p r e  P r a v d u ,  j e ,  ž e  n a j s t a r š í m  S l o v á k o m  v  z a h r a n i č í 
j e  z r e j m e  D e t v a n e c  I m r i c h  K r u ž l i a k ,  p o  v z n i k u  S l o v e n s k e j 
r e p u b l i k y  z n á m y  a j  a k o  j e d e n  z  p o r a d c o v  p r v é h o  p r ez i d e n t a 
M i c h a l a  K o v á č a ,  p r e d t ý m  a k o  d l h o r o č n ý  r e d a k t o r  a m e r i c k e j 
r o z h l a s o v e j  s t a n i c e  S l o b o d n á  E u r ó p a ,  o .  i .  d l h o r o č n ý  č l e n 
M a t i c e  s l o v e n s k e j .  V l a n i  s a  d o ž i l  s t o r o č n i c e  v  M n í c h o v e , 
č o  s m e  v i a c  r á z  u v i e d l i  a j  n a  s t r á n k a c h  m a t i č n é h o  t ý ž d e n -
n í k a .  I m r i c h  K r u ž l i a k  s a  t a m  d o s t a l  p o  t o m ,  č o  h o  v  r o k u 
19 4 8  p r e p u s t i l i  z  v ä z e n i a  a  v z á p ä t í  p r e d  ďa l š í m  p r o c e s o m 
u t i e k o l  d o  z a h r a n i č i a .  D n e s  u ž  ťa h á  s t o p r v ý  r o k .  M o ž n o  b y 
s t á l o  z a  t o  p o r á t a ť  v š e t k ý c h  d l h o v e k ý c h  S l o v á k o v  v  z a h r a -
n i č í  a  v  k a ž d o m  p r í p a d e  z a ž e l a ť  d l h o v e k o s ť  v š e t k ý m  –  d o m a 
i  z a  h r a n i c a m i .

D u š a n  D .  K E R N Ý
F o t o :  a r c h í v  S N N

Nie je vždy pravda, čo píše Pravda

t ím,  ž ia ľ,  na svoju v lastnú škodu, 
s t ráca svoju vážnos ť,“  povedal 
t iež  Anton Chromík .

Pr i tom je  nanajv ýš para -
doxné,  že práve ESĽP dávnej -
š ie  v yh lás i l ,  že „európske právo 
v  ob last i  ľudských práv nev y-
žaduje,  aby k ra j iny  ude l i l i  p r í -
s tup k  manže ls t vu párom rovna-
kého poh lav ia“.  Homosexuálnym 
ak t iv is tom po ce lom svete tak 

Homosexuálne páry stupňuj ú požiadavky na legislatívu štátov

Čakanie na slovenskú kauzu Oliari a spol.?

„ Eu r ó p sk y  sú d  p r e  ľudské 
p r áva  n i e  j e  i n š t i t úc i o u  z vo l e -
n o u  na š ím  dem o k r a t i c k y  z vo -
l ený m pa r l amen tom,  an i  naš ím 
ľu d o m.  J e h o  r ozh o dnu t i a  n i e 
sú  v y nú t i t e ľné.  U ka zu j e  s a , 
že  A l i anc i a  z a  r od i nu  ma la 
p ravdu  a  t i e t o  nevo lené  i nš t i -
t úc i e  s t r ác a jú  sc h o p n o s ť  r e š -
p e k tova ť  demok rac i u ,  ako  a j 
t ex t  D o h ovo r u .  Keď  e u r ó p s ke 
k r a j i ny  p o dp i s ova l i  Eu r ó psk y 
d o h ovo r  o  ľudsk ýc h  p r ávac h , 
ž i adna  z  n i c h  nepo dp i so -
va la  r eg i s t r ované  pa r t ne r s t vá . 
V  D o h ovo r e  v te dy,  a j  dn e s  i š l o
o  o c h r anu  ľu dsk ýc h  p r áv.  Keď 
su dc ov ia  ná j du  v  zm luve  t o , 
čo  t am n i kdy  neb o l o ,  ťa ž ko  t o 
na z va ť  i nak  ako  ‚ sú dny  ak t i v i z -
mus ‘  na  suve r é nnyc h  zm luv nýc h 
s t r anác h ,“  t v r d í  A n to n  Ch r o mík 
z a  A l i anc i u  z a  r o d inu . 

„ Medz inárodné zmluv y menia 
š tá t y  dodatkami ,  n ie  sudcov ia. 
Mnohé k ra j iny  Rady Európy budú 
takéto rozhodnut ie  súdu vníma ť 
ako zásah do v lastne j  suvereni t y 
a  urč i te  nebudú podobné rozhod-
nut ia  voč i  svo j im k ra j inám reš -
pek tova ť.  ESĽP t ýmto rozhodnu-

ČO IN Í  NEP ÍŠU

sú už viac ako len úsmevnou spo-
mienkou. A do korupciou preraste-
ného zdravotníctva s predraženými 
nákupmi poteč ie na druhej strane 
tiež viac zdrojov. Možno jediné, čo 
sa dá prijať s uspokojením, je asi 

bo lo povedané,  že homosexuá l -
ne manže ls t vo n ie  je  ľudským 
právom.

Tal iansky ústavný súd a j 
v  pr ípade O l iar i  uv iedo l ,  že 
na ochranu záu jmov homose -
xuálneho páru v  tom pr ípade 
bude reg is t rované par tners t vo 
postačujúce.

Ján ČERNÝ
Karikatúra: Ľubomír KOTRHA

hlasovali za kvóty. Jedno z opatrení 
znelo, EP vyzýva vyriešiť kvóty,“ 
vysvetľoval Sulík. Vyjadril názor, že 
migranti nemajú nárok prísť do Európy 
a Európska únia nie je solidárne spo-
ločenstvo a nikdy ním ani  nemala 
byť. EÚ nie je podľa neho povinná 
každému pomáhať z peňazí daňov-
níkov. Súčasné trendy  Únie riešiť 
prerozdeľovanie migrantov považuje 
Sulík za nebezpečné vstupovanie 
do právomoci suverénnych štátov. 
Prihováral sa za zvýšenú ochranu 
schengenských hraníc a  prejavil 
veľké porozumenie pre Maďarsko 

a Rakúsko, ktoré  úplne uzatvorili 
hranice. 

Vladimír Maňka odmietol názor, 
že europoslanci dotiahli  migrantov do 
Európy, ale zároveň poukázal na fakt, 
že EÚ si neplní záväzky v mnohých 
oblastiach. Napríklad, že  dosiaľ nebola 
vyriešená otázka readmisie.  Obaja 
sa zhodli v názore, že europoslanci 
nemajú právo rozhodovať o kvótach 
migrantov. Sulík išiel ešte ďalej, keď 
povedal, že nastolením demokratických 
režimov sa v niektorých štátoch zrútili 
síce autoritatívne režimy, ale to, čo ich 
nahradilo, je hrozbou pre celý svet. 

A nielen to. Sociálne balíčky 
zhltnú takmer miliardu eur a zatnú 
ešte hlbšie do rozpočtu. A koľko nás 
dodatočne bude stáť pomoc Grécku, 
to sa dá len odhadovať.

● PREKVAPENIA NÁVRHU
Medzi najväčšie z nich patrí škrt 

asi pol miliardy eur pre rezort život-
ného prostredia. Takmer sa žiada 
pripomenúť, že práve zvýšenie prost-
riedkov do tejto oblasti bolo jedným 
z cieľov, zámerov č i dokonca aj nie 
celkom odvážne vyslovovaných sľu-
bov Slovenska pri vstupe do Európ-
skej únie. Zásadné civilizačné otázky 
a tendencie vývoja spoločnosti by si 
žiadali pravý opak – podporiť životné 

prostredie podstatne väčšou finanč-
nou injekciou ako v predchádzajú-
cich rokoch. Utápanie sa v nádeji, 
že v tomto rezorte sa dá veľa pre-
financovať použitím eurofondov, je 
mierne naivné, poukazujúc na našu 
dlhoročnú (ne)schopnosť tieto zdroje 
efektívne a bezkorupčne využiť.

Ministerstvo hospodárstva, 
pôdohospodárstva a dokonca aj 
sociálnych vecí pocíti tiež výrazné 
zníženie rozpočtovaných zdrojov. 
Ako sa má zvyšovať zamestnanosť, 
tvorba nových pracovných príleži-
tostí a získavanie potrebných investí-
cií do nášho, už dávno nie národ-
ného hospodárstva, je tak nanajvýš 
otázne. Práve v období vlády, ktorá 

sa predstavuje ako socialistická, by 
sa predpokladalo, že tieto rezorty 
budú dostávať viac.

■ VIAC NA OBRANU 
V oblasti obrany máme urč ité 

záväzky dovnútra i navonok. Treba 
ich naozaj dodržiavať. Ak si však 
zrátame objemy nákupov, ktoré 
sa v rezorte obrany v posledných 
mesiacoch uskutočnili a ešte plá-
nujú, potom navýšenie zdrojov práve 
sem sa nezdá efektívne. Dáme viac 
tam, kde míňame najviac? Naopak,  
Poč iatkova doprava si tiež bude uťa-
hovať opasok, a tak ešte nedávno 
ambiciózne plány o skorom diaľnič-
nom prepojení Košíc s Bratislavou 
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V denníku Pravda nás 22. 
júla zaujalo avízo na článok 
vo vnútri čísla (na str. 36 a 37) 
Cvičím a chodím na univerzitu 
– Joe Veselský čoskoro oslávi 
97 rokov a je najstarším Slová-
kom, ktorý žije v zahraničí . 

O b s i a h l y  r o z h o v o r  v o 
v n ú t r i  č í s l a  o p a k u j e ,  ž e  J o e 
Ve s e l s k ý ,  r o d á k  z  Tr n a v y, 
k t o r ý  š e s ťd e s i a t s e d e m 
r o k o v  ž i j e  v  í r s k o m  D u b l i n e 
a  v o l a j ú  h o  o t e c  S l o v á k o v,  j e 
n i e l e n  n a j s t a r š í m  S l o v á k o m , 
k t o r ý  ž i j e  v  Í r s k u ,  a l e  s o 
s v o j i m i  d e v ä ťd e s i a t i m i  s i e d -
m i m i  r o k m i  j e  a j  v ô b e c  n a j -

desaťmiliónové navýšenie peňazí 
pre ministerstvo kultúry. Tu nebolo, 
nie je a nikdy nebude peňazí dosť, 
ak sa hlásime k nejakej hodnotovej 
civilizácii.

■ BEZ ZMENY
Slovensko potrebuje už v naj-

bližšej budúcnosti zabezpeč iť 
udržateľný rozvoj, zvýšiť kvalitu 
vzdelávania, podporiť podnikateľ-
ské prostredie, a teda zlepšiť kva-
litu života ľudí. V prvom návrhu 
štátneho rozpočtu na rok 2016 ide 
v tomto zmysle o nedobre ucho-
penú šancu. Neodráža napríklad 
potrebu zjednodušiť a znížiť odvody, 
opraviť daňový systém, ozdraviť 
zdravotníctvo alebo vytvoriť pod-
mienky na zvýšenie zamestnanosti. 
Smutné tiež je, že výdavky verejnej 
správy medzi rokmi 2012 a 2016 
v skutočnosti narastú o 2,8 miliardy, 
teda o takmer desať percent. A to 
aj napriek veľkým sľubom, plánom 
a programom, ktoré avizovali pravý 
opak. A naozaj – nie je ten lepší 
deficit iba, alebo najmä dôsledkom 
slušného rastu ekonomiky a výraz-
ného zvýšenia daní a odvodov? Tá 
dobrá správa vlastne až taká dobrá 
nie je.

Po rozhodnutí ESĽP vo veci Oliari a ostatní vs. Taliansko ťažko povedať, že by bolo slovenské referendum zby-
točné.  V spomínanej kauze išlo o požiadavku troch homosexuálnych párov voči talianskemu štátu na uznanie ich 
manželského štatútu. ESĽP, zdá sa, priklonil sa práve na stranu týchto troch párov.
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mo sl i mov a j  s  ich  z v ykmi . 
Autor  re por t áže  p r ipomenul , 
že  č l enov ia  O pen D oor s  po 
páde že lezne j  opony navš t í -
v i l i  na  S lovensku d is ident a 
S i l ve s t ra  K rčmé r yho a  vďaka 

bý va lé mu min is t rov i  zahran ič -
ných ve c í  Pav lov i  D e me šov i 
a  expre mié rov i  Jánov i  Čarno -
gurské mu absolvova l i  ce s tu 
na  D ev ín .  S t re t l i  sa  s  V lad imí -
rom Juk lom a  s  ďa lš ími . 

Z  r e p o r t áže  sa  ďa le j 
doz v ie me ,  že  ak t i v is t i  t e j t o 
o r gan izác ie  zav í t a jú  na  S lo -
ve nsko  opäť.  F r an t i še k 
Neupaue r  po lož i l  o t ázku: 
„ B ude  t o  okáza lé  s t r e t nu -
t i e ,  a l e bo  l e n  t i chá  sp o -
mie nka? Pr i j mú ich  zás t up c o -
v i a  c i r k v í ,  a l e bo  s i  t o  mnoh í 
an i  nevš i mnú? O s t áva j ú  dn i , 
t ý ždne ,  a by  naša  vďačno sť 
za  pomoc p r e nas le dovaný m 

na  S love nsku i  vo  sve t e  bo l a 
ade k vá t ne  p r e j ave ná .“  Tá t o 
o t ázka  j e  na mie s t e ,  r ovnako 
ako  a j  i n f o r mác i a ,  že  sa  i m 
r e k t o r  V ysoke j  ško l y  zd r a -
vot n íc t va  a  so c i á l ne j   p r ác e 

sv.  A l žb e t y  r ozho do l  ude l i ť 
M e da i l u  sv.  A l žb e t y. 

Vše t ko  by  bo lo 
v  p o r i ad ku ,  ke by  ná m pán 
h is t o r i k  neza budo l  v ysve t -
l i ť,  ako  sa  ka t o l í ck y  d ise n t 
do s t a l  k  sp o l up r ác i  s  p r o -
t e s t an t skou o r g an izác io u 
a  v  kap i t o l ke   Če sko s love n -
sk ý  p r í b e h  neza mlča l  me no 
muža ,  b ez  k t o r é ho  by  sa 
s  pašovan í m k n í h  n a  S l ove n -
sko  a n i  n e z ača l o .  H ovo r í m 
o  d n e s  u ž ,  ž i a ľ ,  n e b o h o m 
s a l e z i á n ov i ,  kňa zov i ,  s p i s o -
va t e ľov i  a  p u b l i c i s t ov i ,  zn á -
mo m r e d a k t o r ov i  a  d o p i sova -
t e ľov i  r á d i í  S l o b o d n á  E u r ó p a , 

S t e f a n us  a  H l a s  A m e r i k y   –  
p r o f e so r ov i  A n t o n ov i  H l i n -
kov i .  P r ečo  t o  N e u p a u e r 
u r o b i l?  A zd a  p r e t o ,  že  o t e c 
H l i n ka  s a  o t vo r e n e  a n g a žova l 
z a  v zn i k  sa mo s t a t n e j  S l ove n -

ske j  r e p u b l i k y  a  1 .  j a n u á r a 
19 9 3  d o ko n c a  p r e d n i e so l  n a 
p r e p l n e n o m b r a t i s l avs ko m 
N á m e s t í  S N P  M o d l i t b u  k  s l o -
ve n s ke j  š t á t n o s t i ,  z a t i a ľ  čo 
o s t a t n í  v  j e h o  č l á n k u  m e n o -
va n í  p a t r i l i  k  j e j  o d p o r c o m?  
J e  t o  n á h o d a  a l e b o  o my l? 
An i  j e d n o ,  a n i  d r uh é ,  l e b o 
p r e d  d vo m i  r o k m i  z ve r e j n i l 
N e u p a u e r  p o d  t i t u l ko m S v i eč -
ková  m a n i f e s t á c i a:  M y  s m e t o 
z ača l i ,  e l a b o r á t  o  t e j t o  ud a -
l o s t i  a   –   o p ä ť  v y n e c h a l  H l i n -
kovo  m e n o!  A  o b i š i e l  a j  m e n á 
ďa l š í c h  d o t e r a z  n e d o c e n e -
nýc h  o so b n o s t í  s p o j e nýc h 
s  „ t a j n o u  c i r k vo u”,  k t o r í  m a l i 

a  m a j ú  p oz i t í v ny  v z ťa h  k  s l o -
ve n s ke j  š t á t n o s t i ,  n a p r í k l a d  
An t o n a  S e l e c ké h o  a  ďa l š í c h .

G u m ova n i e  o so b n o s t í  zo 
s l ove nsk ýc h  d e j í n  b o l o  b e žn é 
z a  bý va l é h o  r e ž i m u a j  p r e d 
n í m .  Z d á  sa  vš a k ,  že  m á m e 
d o d n e s  d o s ť  a u t o r ov,  k t o r í 
r a d i  p o k r aču j ú  v  t e j t o  p r a x i 
a  p r e t vá r a j ú  d e j i ny  p o d ľa 
p r i a n i a  svo j i c h  c h l e b o d a r-
c ov.  A j  p r e t o  v  b u d ú c n o s t i 
r á d  u ve r e j n í m v  S N N p a sá ž 
z  p r i p r avova n e j  k n i ž k y 
s  n á z vo m D l h á  c e s t a  d o mov, 
k t o r á  v zn i ka l a  n a  z á k l a d e 
m o j i c h  r ozh ovo r ov  s  o t c o m 
An t o n o m H l i n ko m ,  a  n e c h á m 
j e d n u  z  v ý r a znýc h  o so b n o s t í 
n a š i c h  n ovo d o býc h  d e j í n 
p o r oz p r ávať ,  a ko  t o  b o l o:  
P r ečo  s a  d o s t a l  d o  ko n t a k t u 
s  p a še r á k m i  k n í h ,  čo  vše t ko 
p r e  n i c h  u r o b i l ,  p r ečo  sa 
k n i hy  n i kd y  n e p a š ova l i  d o 
Če s ka  a  k t o  n o s i l  kožu  n a  t r h 
p r e c h ováva n í m t a j nýc h  s k l a -
d ov.  A k  s a  t a k  s t a n e ,  a s p oň 
t a k t o  p r e j av í m A n t o n ov i  H l i n -
kov i  o n ú  „vďačn o s ť  z a  p o m o c 
p r e n a s l e d ova ný m n a  S l ove n -
sk u  i  vo  sve t e“ ,  k t o r e j  sa  F. 
N e u p a u e r  vo  svo j o m č l á n k u 
t a k  ve h e m e n t n e  d ovo l áva . . . 

Do hospodárskych ťažkostí sa 
rôzne štáty počas krízy dostali pre 
dlhy; zadlženie sveta sa každým 
rokom zvyšuje a v súčasnosti je 
najvyššie od druhej svetovej vojny.  
Osem z desiatich najväčších sveto-
vých ekonomík sa pokúsilo dostať 
sa z problémov ďalšími úvermi. 
Nerovnováha v globálnej ekonomike 
sa preh ĺbila. Spojené štáty, Veľká 
Británia, Francúzsko, India a Talian-
sko si požičali viac ako zvyšok 
sveta. Naopak, Nemecko, Japonsko 
a Rusko najviac požič iavali a stali 
sa tak veriteľmi, od ktorých závisí 
osud zadlžených krajín.

Do dlhovej krízy sa prepadlo už 
dvadsaťdva krajín. Ďalších sedem-
desiatjeden štátov môže nasledo-
vať už čoskoro a medzi nimi vraj 
i Slovensko. Vyplýva to z najnovšej 
správy britskej nadácie Jubilee 
Debt Campaign, ktorá bojuje proti 

vysokej zadlženosti svetových eko-
nomík. Uvádza, že zač iatky veľkej 
hospodárskej krízy, ktorá prudko 
zasiahla globálne hospodárstvo 
v roku 2008, treba hľadať v osem-
desiatych rokoch minulého storoč ia. 
Vtedy došlo k deregulácii f inanč-

ného trhu a odvtedy sa dlhové 
krízy opakujú častejšie. „Fungo-
vanie štátov na dlh už v súčas-
nosti akosi zľudovelo. Väčšina 
krajín sveta hospodári každý rok 
s def icitom, to znamená, že míňa 
viac, ako zarába. Kumulovaním 
týchto def icitov dochádza k tvorbe 
a postupnému zvyšovaniu verej-
ného dlhu,“ konštatovala analytička 
Jana Glasová.

Dlh Slovenska na jedného oby-
vateľa na konci prvého štvrťroka 

tohto roka predstavoval 7 551 eur. 
V rámci krajín Európskej únie (EÚ) 
však Slovensko nepatrí medzi štáty 
s najvyšším dlhom. Najviac dlhu 
na obyvateľa má Írsko, Belgicko a 
Taliansko. Vyplýva to z aktuálneho 
rebríčka, ktorý zostavila Poštová 
banka na základe údajov Eurostatu 
za prvý kvartál 2015.

Verejný dlh Slovenska dosia-
hol ku koncu prvého štvrťroka 
2015 úroveň päťdesiatštyri percent 
hrubého domáceho produktu (HDP). 
V porovnaní s posledným kvartálom 
minulého roka tak mierne stúpol 
z 53,6  percenta HDP, ale v medzi-
ročnom porovnaní sa zadlženosť 
štátu v prepočte na HDP znížila. 
„V prvom štvrťroku 2014 bol verejný 
dlh na úrovni 57,6 percenta HDP. 
Slovensku sa teda podarilo o kúsok 
vzdialiť od maastrichskej hranice, 
ktorá je stanovená na šesťdesiat 

Vrece politických strán

Kto gumuje z dejín Antona Hlinku

Peter VALO

Svet a  Európa v  dlhovej pasci

AKO BOLO,  ČO BOLO

percent HDP. V rámci porovnania 
európskych štátov je Slovensko 
medzi menej zadlženými krajinami. 
Nižší dlh ako Slovensko v pomere 
k HDP malo len desať štátov EÚ, 
ostatní č lenovia sú na tom horšie,“ 
poznamenala analytička.

Najvyšší dlh v prepoč te na 
obyvateľa na konci prvého štvr ť-
roka tohto roka vykázalo Írsko, a to 
až na úrovni 44 213 eur na obyva-
teľa. Nasleduje Belgicko, v ktorého 
prípade každý obyvateľ teoreticky 
dlhoval za svoj štát takmer  štyr id-
sať t isíc eur. Vyše tr idsaťpäť t isíc 
eur dlhoval aj každý Talian a viac 
než tr idsať t isíc eur každý jeden 
Brit, Rakúšan a Francúz. Naopak, 
najnižší dlh vo výške 1 561 eur pr i-
padal na jedného obyvate ľa Estón-
ska a Bulharska vo výške 1 730 
eur.

V prepoč te na jedného Slováka 
dlh medziročne klesol v prvom 
kvar táli 2015 približne o tr isto-
päťdesiat eur. Vlani v rovnakom 
období bol na úrovni 7 900 eur. „Aj 
z tohto uhla pohľadu patrí Sloven-
sko medzi tých menej zadlžených 
č lenov Únie. Nižší dlh ako Sloven-
sko v prepoč te na jedného oby-
vateľa dosiahlo len sedem krajín 
Únie,“ dodala analytička Glasová.

Na Slovensku sa pretrhlo 
vrece s polit ickými stranami. 
Napriek tomu, že sme malá krajina, 
ministerstvo vnútra ich eviduje až 
stopäťdesiatšesť, z toho osemde-
siatšesť je v likvidácii. Znamená 
to, že sedemdesiat polit ických 
strán je aktívnych a pr ibúdajú ďal-
šie. Ako huby po daždi. Slovenská 
demokracia je ustálená a systém 
vládnutia tradičný. V parlamente  
cez r iadne vo ľby pôsobia väčši-
nou štandardné polit ické subjekty. 
Komunisti, bo ľševici alebo pravi-
coví radikáli brány Národnej rady 
Slovenskej republiky neprekroč ia. 
Do poslaneckých lavíc po voľbách 
zasadne maximálne osem strán. 
Natíska sa otázka, prečo vznikajú 
nové a nové strany, keď ich šanca 
na úspech je minimálna? 

V prvom rade sú ich zaklada-
teľmi renegáti. Nespokojní odpad-
líci zo štandardných strán, v kto-

rých nedokázali naplniť ambície 
svojho ega na sebarealizáciu. 
Of iciálne dôvody pri odchode z ich 
materskej strany a vzniku novej sú 
samozrejme iné. Všetci spoločne 
omieľajú slová o demokracii, slo-
bode, Ústave Slovenskej repub-
liky, boji proti korupcii a podobne. 
Ich štar tovacia pozícia je však 
pomerne výhodná. Ako poslanci  
vystupujú v parlamente, podie ľajú 
sa na správe vecí verejných, ich 
aktivity monitorujú a prezentujú 
masmédiá. Z ústavného h ľadiska 
je všetko v poriadku. Poslanec 
zvolený za istý polit ický subjekt ho 
počas výkonu mandátu môže opus-
tiť, založiť si novú stranu a odo-
berať preferencie svojej materskej 
strane. Pritom sa nemusí ani vzdať 
poslaneckého mandátu. Poslanec 
predsa rozhoduje slobodne podľa 
svojho vedomia a svedomia. Čo ak 
však niektorým polit ikom práve to 

svedomie chýba. Z etického hľa-
diska je to neakceptovate ľný stav. 
Najznámejšími renegátmi tohto 
druhu sú R. Procházka, ktorý sa 
však aspoň vzdal poslaneckého 
mandátu, D. Lipšic,  J. Miškov č i 
A. Hlina. Procházka odišiel z KDH 

a založil – zatiaľ podľa preferencií 
– pomerne úspešný projekt Sieť. 
Lipšic t iež odišiel z KDH a založil 
stranu NOVA, ktorá sa po dobrom 
rozbehu prepadáva. Miškov odišiel 
zo Sulíkovej SaS a založil l iberálnu 
stranu SKOK. A Hlina sa rozkmotr il 
s matovičovcami z OĽaNO – Oby-
čajní ľudia, a založil si vlastný 
projekt Občania SR. Okrem Pro-
cházku  po čase ostatní zistil i, že 
ich úsmevy na tvárach, prázdne 
sľuby, drahé bilbordové kampane 
nepresvedč i l i, tak začínajú fúzo-

vať, spájať sa s inými, dokonca 
možno s tými, od ktorých odišli.

Druhou povahovou skupinou 
zakladateľov polit ických strán 
sú ľudia bez štipky sebaref lexie 
a reálneho poh ľadu na polit ickú 
situáciu. Napríklad nič nehovoriaca 
strana Šanca neznámej polit ičky, 
popri ktorej sa na bilbordoch po 
celom Slovensku uškŕňajú rovnako 
neznámi muži i ženy. Do polit iky 
chcú vstúpiť aj iné kádre neúspe-
chu. Záujem založiť si vlastnú 
stranu prejavil aktivista z protes-
tov Gorila P. Pčolinský. Naivne si 
myslí, že krátky záchvev nespokoj-
nosti ľudí voč i polit ikom na námes-
tiach mu otvorí brány parlamentu. 
Ďalej aktivista M. Daňo, ktorý sa 
preslávil svojím trojitým hlaso-
vaním v prezidentských vo ľbách, 
alebo aktivistka S. Červeňová, 
ktorá sa pokúsila po poslancoch 
hodiť kreslo z parlamentného bal-
kóna. Medzi najaktuálnejšími pro-
jektmi sa objavil zámer politológa 
E. Chmlerára Sen. Je vysoký pred-
poklad, že aj tento ľavič iar svoj sen 
dosníva pred bránami slovenského 
parlamentu. Na ministerstve vnútra 
evidujú viacero ďalších žiadostí 
na registráciu ako Práca sloven-
ského národa, Sociálni demokrati 
Slovenska, Socialist ická strana 

Slovenska, Verejný záujem, Strana 
sociálne znevýhodnených obča-
nov, Mladá nádej Slovenska, Kon-
zervatívna obroda Slovenska, Deti 
a rodina. Pritom v minulom roku 
vzniklo šesť nových subjektov Jed-
nota – ľavicová strana Slovenska, 
Trebišov nahlas, Strana demokra-
tického Slovenska, Mladá Petr-
žalka, Občania Slovenska a Sieť. 
Okrem Siete a možno regionálnych 
úspechov niektorých strán drvivá 
väčšina z nich je vopred odsúdená 
na neúspech. 

Na fungovanie polit ickej strany 
treba nemálo peňazí. Otázkou je, 
odkiaľ ich najmä mimoparlamentné 
a novovzniknuté strany vzali na 
svoje drahé kampane, ako naprí-
klad aj strana Tip. Niekomu asi 
roztr ieštenosť polit ického systému 
na Slovensku vyhovuje. Vnútorná 
polit ická nestabilita oslabuje našu 
zahranično-polit ickú pozíciu. Štát 
by sa preto mal zamyslieť nad 
sprísnením podmienok registrá-
cie polit ických subjektov. Polit ickú 
destabilizáciu Slovenska a jeho 
oslabenie v rámci postavenia 
v Európskej únii a jej aktuálnych 
problémov, napríklad s imig rantmi, 
Gréckom, so spoločnou menou, 
s dotáciami pre farmárov, si nemô-
žeme nateraz dovoliť. 

N a se r ve r i  po s toy.sk 
uve re jn i l  18 .  jú la  t .  r.  h is to r ik 
Frant išek  Ne upaue r  č l ánok 
pod t i tu lkom:  Pre d 6 0  rokmi 
za lož i l  O pen D oor s .  Z  b ra t a 
Andre ja  sa  s t a l  „ Bož í  paše -
rák“ .   Porozpráva l  o  Andrewo -
v i  van  de r  B i j l ,  k t o r ý  za 
minu lé ho r e ž i mu pašova l  za 
že leznú  op onu ná bože nské 
kn ihy.  S t r e tnúť  sa  mu s  n í m 
s íc e  ne p o da r i lo ,  a l e  j e ho 
p r í b e h  s i  p r eč í t a l  v  kn ihe 
s  náz vo m:  G o d ’s  smugg le r. 
O ne  man’s  mis s ion:  t o 
change t he  wo r l d .  Rozp r á -
va l  sa  s  ďa lš í mi  ak t i v is t a mi , 
k t o r í  sa  p o d ie ľa l i  na  kn iž -
nom kont r a bande .  S p ome nu l 
„op e r ác i u  Pe r l a“ ,  p r i  k t o r e j 
do  Č í ny  p r e pašova l i  m i l ión 
B i b l i í  na  mot o r ov ých č l no ch . 
P ravd ivo  nap ísa l :  „ An i 
v  súčasno s t i  n ie  j e  j e dno d u -
ché  po máhať  p r e nas l e dova -
ný m k r e sťano m .  N a  l e t i skách 
v  n ie k t o r ých  mo sl i msk ých 
k r a j i nách  t u r i s t ov  čaka jú  b i l -
bo r d y  s  náz vo m:  ‚ N e pašuj t e 
k  ná m B i b l i e ‘ ,  a  t ý m,  k t o r í  sa 
o  t o  p okús i a ,  h r oz í  väze n ie .“ 
To  p l a t í  v  čase ,  keď  sa  o d 
nás  v y žadu je  dovážať  a  ž i v i ť 
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Roman KALISKÝ-HRONSKÝ

Maroš SMOLEC
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Postarajme sa v prvom rade o sebaKaštieľ v Moravanoch nad 
Váhom do roku 2006  patril Fondu 
výtvarných umení (FVU), ktorý 
ho pre vysoké náklady nedo-
kázal viac prevádzkovať. Pred 
rokmi sa predajom dostal do rúk 
zahraničných majiteľov zo Slo-
vinska, a odvtedy chátra. Kedysi 
to bolo sídlo šľachtických rodov 
Turzovcov a Čákiovcov, dnes ho 
okupuje zopár bezdomovcov. 
Právne problémy a súdne spory 
so súčasnými majiteľmi bránia 
akémukoľvek oživeniu pamiatky.

Dvere do budovy kaštieľa 
sú vyvalené, miestnosti na prízemí 
vyrabované. V izbách zvyšky roz-
bitého nábytku, steny popísané 
sprejmi, po radiátoroch ostali len 
diery. Na prvom poschodí žije 
skupina bezdomovcov. Kaštieľ je 
v tomto stave od poslednej náv-
števy majiteľov v roku 2011. Sta-
rosta Moravian Peter Hulman nevie, 
kto menovite sa v kaštieli zdržiava. 
„Jeden bezdomovec má trvalý pobyt 
v obci, ostatní sú bezprizorní. Poli-
cajtov do kaštieľa posielame, no 
odmietajú tam robiť zásahy, lebo 
je to súkromný pozemok, o ktorý 
sa majú starať majitelia,“ povedal 
starosta.

„Po roku 1993 začali výtvarníci 
viac cestovať do zahraničia. Ročne 
k nám chodilo už len asi päťdesiat 
umelcov. Mali sme vysoké náklady 
a ročné straty približne tri milióny 
korún,“ povedal Viliam Kühn, riadi-
teľ FVU. V roku 2006 fond predal 
nehnuteľnosť za päťdesiat miliónov 
korún spoločnosti ART Hotel, tá 
mala priestory dovtedy v prenájme. 
Do mesiaca kaštieľ predala ďalej 
zahraničnému investorovi zo Slo-
vinska, no už za šesťdesiatsedem 
miliónov korún. 

Slovinci Tahir Ametaj a Andrej 
Plešivčnik sa ako majitelia kaštieľa 
rozhádali a o pár mesiacov sa 
z neho začal vytrácať život. V roku 
2007 odpojili vodu aj elektrinu. 
Zahraniční majitelia nesplácali 
úver na kaštieľ, do konkurzu sa 
dostala aj spoločnosť, ktorá im úver 
poskytla. Stíhanie Slovincov za 
znehodnotenie kultúrnej pamiatky 
naše súdy posunuli do Slovinska.

Právne je situácia kompliko-
vaná aj pre existenciu záložného 
práva na prospech veriteľa. Predaj 
pohľadávky zatiaľ nebol úspešný. 
Piešťanský súd už má na stole 
päť rokov súdny spor, kde jeden 
z vlastníkov tvrdí, že záložná 
zmluva je neplatná. Pre súdny spor 
sa nemohla začať exekúcia na pro-
spech obce. Majiteľ kaštieľa má na 
krku aj niekoľko vysokých pokút od 
pamiatkarov. Ignoruje ich. Do úvahy 
by prichádzalo aj vyvlastnenie. 
„Komunikácia je len so záložnými 
veriteľmi, ale vzhľadom na to, že 
ide o zahraničných štátnych prís-
lušníkov, netrúfame si na to. Žiadali 
sme aj usmernenie z ministerstva 
dopravy, ale zatiaľ nič,“ dodal sta-
rosta Moravian. 

Pozemky pod kaštieľom nepat-
ria zahraničným majiteľom. V roku 
2010 ich kúpila firma Jána Maj-
linga ESTATE Bratislava. Približne 
štyri a pol hektárový pozemok
s parkom chátra. Firma mala 
v pláne väčšiu revitalizáciu parku. 
„V roku 2014 sme začali robiť 
opatrenia na zabezpečenie parku. 
Musíme to však robiť na etapy pri-
spôsobené vegetačnému obdobiu. 
Práce sú len udržiavacie v nevy-
hnutnom rozsahu, aby nedošlo 
k úplnému zničeniu národnej kul-
túrnej pamiatky,“ povedal J. Maj-
ling. Spoločnosť by chcela park 
upraviť, aby ho mohli využívať aj oby-
vatelia Moravian. Pre právne spory 
to však nie je možné. Kaštieľ a oko-
lie naďalej „kultivujú“ bezdomovci.

Robert LANDIS

Bezdomovci 
v kaštieli

Róbert ŠVEC: „Azylová politika musí ostať v našich rukách.“

Na Slovensku zažívame rôzne formy protestov proti snahám Európskej únie direktívne prerozdeliť imigrantov 
z krajín Stredného východu a Afriky formou kvót do členských štátov spoločenstva. Slovenský kabinet prostred-
níctvom premiéra odmietol kvóty, ale na druhej strane otvára azylové zariadenia niekoľkým stovkám utečencov. 
Občania Slovenska sa k azylovej dvojtvárnosti stavajú zväčša odmietavo. Medzi najhlasnejších odporcov maso-
vého prílevu imigrantov na Slovensko patrí aj Slovenské Hnutie Obrody. O ich pohnútkach sme sa rozprávali 
s predsedom hnutia Róbertom ŠVECOM. 

● Sú protesty proti riadenej 
imigrácii potrebné, najmä keď 
vláda na čele s Robertom Ficom 
od začiatku deklarovala odmietavý 
postoj ku kvótam?

Protesty sú nielen potrebné, 
ale aj nevyhnutné na to, aby sme 
ako národ prežili. To, čo sa dnes 
odohráva v Európe, je premyslená 
politika postupného ohrozovania 
pôvodných európskych národov 
a ich premena na masu „uvedome-
lých svetoobčanov“. Politici zvyknú 
jednu vec hovoriť a druhú konať. 
Premiér nás aj prostredníctvom 
facebooku informoval, že nemá rád, 
ak niekto vykopáva otvorené dvere. 
Konštatoval to v súvislosti s desať-
tisícovým protestom v Bratislave, 
ktorý sa uskutočnil 20. júna. Dekla-
roval, že vláda SR je proti kvótam 
a že nie je až také podstatné, ako 
o tejto záležitosti hlasovali jeho 
europoslanci v Bruseli. 

● Inak pokojný priebeh protes-
tov narušili organizované provoká-
cie, ktoré mali legitímny občian-
sky odpor zdiskreditovať v očiach 
verejnosti. Diskreditačnú kampaň 
majú na svedomí najmä ľudia  
z extrémistických liberálnych, 

Eva ZELENAYOVÁ – Foto: autorka

tímnych vlád v štátoch, v ktorých 
teraz nie je centrálna vláda, štáty 
sú pred rozpadom a vládne v nich 
chaos a násilie. Zachovajme si našu 
tvár ešte stále hrdého národa, spo-
meňme si na odkaz našich predkov: 
Slováci, najprv slúžme sebe a až 
potom druhým. 

● Koncom júna si Slováci 
mohli aspoň čiastočne vydýchnuť. 
Kvóty na rokovaní Európskej rady 
neprešli. Je tým situácia týkajúca 
sa imigrantov vyriešená? 

Situácia tým nie je vyriešená. 
Súčasná elita si uvedomila, čo 
spôsobil zámer zaviesť kvóty, tak 
veľmi šikovne slovo kvóty nahra-
dila slovom dobrovoľnosť. Ale sys-
tém prerozdeľovania imigrantov 
bude ten istý, iba sa celý proces 
bude inak volať. Už 21. júla pod-
písal minister vnútra   R. Kaliňák 
vo Viedni memorandum o dočas-
nom prijatí päťsto utečencov. 
A toto je tá dvojtvárnosť európ-
skych polit ikov a t lak Bruselu. Je to 
iba hra so slovíčkami, cie ľ ostáva 
ten istý. Náš postoj v tejto otázke 
je jasný, Slovenské Hnutie Obrody 
je zásadne proti pr ijímaniu imigran-
tov, ktorých Slovenskej republike 
nanucuje Európska únia. V prvom 
rade máme na zreteli ochranu 
a rozvoj štátotvorného slovenského 
národa v našej vlasti. S odvolaním 
sa na sebaurčovacie právo kaž-
dého národa budeme obhajovať 
pr irodzený nárok Slovákov sídliť 
a rozvíjať sa na súčasnom území. 
Za dvadsaťdva rokov od obnovenia 
slovenskej štátnosti udelila Sloven-
ská republika iba šesťstopäťdesiat 
azylov. Je dôležité, aby takáto 
prísna azylová polit ika existovala 
aj naďalej a bola v našich sloven-
ských rukách. 

SEBAOBR ANA

väzeň  uhorský “ .  Týchto pr ík ladov 
uprednostnenia charak teru pred 
ta lentom je v s lovenskej  l i tera -
túre ve ľa, keby sme chcel i  spo -
menú ť  všetkých,  bo l  by to d lhý 
zoznam. Zamys l ime sa preto iba 
nad osudom niek tor ých.  Jozef 
Cíger Hronský.  V Mat ic i  s loven-
skej  pracova l  od roku 1933 až do 

svo jho odchodu do ex i lu v roku 
1945 .  Bol  mat ičným ta jomníkom, 
in ic iá torom mnohých mat ičných 
ak t iví t ,  k toré zaš t i ťoval  svo jou 
obrovskou autor i tou.  Neograf ia , 
S lovenská národná kn ižn ica,  S lo -
venské komorné d ivad lo,  š i roká 
vydavate ľská č innos ť,  vedecká 
a osvetová práca.  Bol  to práve 
Jozef  Cíger Hronský,  za k torého 
Ma t i ca  s lovenská  p rež íva la 
neobyča jnú  p rosper i tu .  Vydáva -
n ie  kníh  bo lo  z i skové,  p reuká -
za l  neobyča jný  podn ika te ľsk ý 
ta len t ,  Ma t i ca  bo la  ekonomick y 
sebes tačná a  nezáv is lá  od  š tá t -
nych  do tác i í .  Ž ia ľ ,  pos ledné 
rok y  H ronského v  Ma t i c i  pozna -
č i l a  vo jna ,  po  v ypuknu t í  SN P 
len - len  že  neskonč i l  p red 

popravnou ča tou .  V  pohnu t ých 
dňoch a  t ý ždňoch sa  p ráve 
H ronsk ý  so  svo j im i  spo lupra -
covníkm i  p r ič i n i l  o  to ,  že  sa 
zachova l i  dô lež i té  ma t ičné r uko -
p isné  a  kn ižné  zb ie r k y.  V  novo -
pos tavene j  budove Neogra f ie 
i ch  zamurova l i  a  zabezpeč i l i 
p red  uk radnu t ím a  znehodnote -

n ím.  Nemc i  chce l i  zne funkčn i ť 
d rahé  s t r o jové  za r iaden ie  Neo -
g ra f i e  demon tážou dô lež i t ých 
súč i as tok ,  a le  na  H ronského p r í -
kaz  sa  n iek to r ým pracovníkom 
podar i l o  sabo tova ť  ten to  r ozkaz 
n ie  bez  osobného  r iz i ka .  H ron -
sk ý  napokon z  obav y  (p rávom) 
p red  p renas ledovaním emig ro -
va l ,  česko - s lovenské  o rgány  ho 
po  skončení  vo jny  s t íha l i  ako 
vo jnového z loč i nca .  Počas  t r va -
n ia  spo ločného  š tá tu  ho  n ik to 
n i kdy  nerehab i l i tova l .  Zomre l 
v  ďa leke j  A rgen t íne  v  r oku  19 6 0 . 
Svo ju  t r pkú  skúsenos ť  opísa l 
v  r ománe Sve t  na  t r asov isku . 
Mys l ím s i ,  že  na  H ronskom bo la 
spáchaná  k r i vda ,  k to rá  sa  n ikdy 
neprem lč í . 

Čo nev id ie ť  s i  p r i pomenieme 
výroč ie  okupác ie v roku 1968 .  Na 
schodoch brat is lavskej  Univer-
z i t y  zomrela rukou okupačného 
sov ietskeho vo jaka mladučká 
šes tnás ť ročná Danka Koša-
nová.  Je j  smr ť  a pohreb sa s ta l i 
obrovskou mani fes tác iou prot i 
vpádu cudzích vojsk. A básnik 
Vojtech Mihál ik napísal Rekviem 
za Dankou Košanovou. Mihál ikova 
básnická skladba bola prejavom 
odvahy a charak teru, reci tovala 
sa na ul ic iach, bolo to vyjadrenie 
obč ianskej statočnosti .  Nemali  by 
sme zabudnú ť  ani na iných, čo sa 
v roku 1968 vzoprel i  proti  tankom, 
na Dominika Tatarku, na statoč -
ných repor térov Smeny, redak to-
rov Kultúrneho života a Matičného 
č í tania č i  na Ladislava Mňačka, 
k torý podobne ako Jozef Cíger 
Hronský skonč i l  v emigráci i .  Vrá-
t i l  sa domov až po prevrate v roku 
1989. Mnohým spisovate ľom, čo 
prejavi l i  svoju statočnosť  a  nepr i -
jal i  okupáciu, zabráni l i  publ iko-
vať  svoje diela, vyhodi l i  ich zo 
zamestnania; táto doba temna sa 
pomenúva nie celkom presne ako 
normalizácia. Hoci aj podak torí 
„statoční“ sa nechal i  znorma-
l izova ť.  Ani Vojtech Mihál ik sa 
neskôr nehlási l  k svomu Rekviem 
a k básňam vyjadrujúcim odpor 
voč i  sovietskej invázi i .  Žia ľ,  pr idal 
sa napokon k husákovským nor-
mal izátorom. Ale, „ l i tera scr ipta 
manet “ – napísané os táva!

venská republika nenesie zodpo-
vednosť za rozpútanie týchto vojno-
vých konf liktov a revolúcií, a preto 
nie je našou povinnosťou prijať ani 
jedného imigranta. Nech idú príkla-
dom USA a otvoria svoje hranice 
pre imigrantov a ukážu konečne 
svoju ľudskú a demokratickú tvár.  

● Má odmietanie riadenej 
imigrácie pôvod v neznášanlivosti, 
xenofóbii, strachu z neznámeho?

Som presvedčený že nie. Je 
to otázka zdravého rozumu a prie-
merného IQ. Na to, aby si ľudia 
spočítali, že prijímanie tisícov 
imigrantov v priebehu niekoľkých 
nasledujúcich rokov spôsobí na 
Slovensku obrovské demograf ické 
problémy, nepotrebujú kalkulačku.

● Je podľa vás možné začleniť 
etnikum s takou výrazne odlišnou 
kultúrou, vnímaním hodnoty ľud-
ského života, slobody a spravod-
livosti do európskeho priestoru 
a konkrétne na Slovensko? 

Urč ite nie. Sú to ľudia s inou 
mentalitou, iným spôsobom života, 
ktorí nepatria do Európy. Rešpek-
tujem ich životný štýl v ich krajine 
a v ich civilizačnom priestore, ale 
odmietam, aby Slovensko a Európa 
čelili týmto nedomysleným pokusom 
prekresliť etnické a demograf ické 
hranice starého kontinentu. 

● V súvislosti s prijímaním 
imigrantov sa často hovorí o akejsi 
lojalite, spoluzodpovednosti a spo-
ločnom nesení bremena všetkými 
členskými štátmi EÚ. Má Slovensko 
nejaký morálny záväzok voči imig-
rantom, voči EÚ?

V tejto súvislosti nemáme 
nijakú morálnu povinnosť voč i 
nikomu. Slováci nebombardovali 
štáty, z ktorých sa k nám valia 
vlny imigrantov. Slováci nerozpú-
tali rôzne „demokratické“ revolúcie, 
ktorých cieľom bolo zvrhnutie legi-

O  Č O M  J E  R E Č 

„Nadiš la doba,  keď  národ 
potrebuje väčšmi charak ter  ako 
ta lent .  Ta lent  je  meteor,  k tor ý 
zablysne a zhasne,  no charak ter 
je  s tá l ica ,  k torá pretr vá! “  Znovu 
sa mi ž iada vrát i ť  sa k te j to myš -
l ienke básnika Pav la Országha 
Hviezdoslava,  lebo je p la tná 
i  dnes – v roku 2015 .  Často práve 
spisovatel ia naš l i  v  sebe morá lnu 
s i lu a odvahu vys lov i ť  vážne 
s lovo a postav i ť  sa na s tranu 
národa,  tak ako to urob i l  mladý 
Hviezdos lav pr i  konaní  evanje -
l ického d iš t r ik tuá lneho konventu 
v Dolnom Kubíne 11.  augusta 
1874, aby protes tova l  prot i  zruše -
n iu s lovenských gymnázi í . 

„ K rádež na národe sa n ikdy 
nepremlč í ,“  vys lov i l  sa Hviezdo -
s lav,  „ z národa nemožno tak ľahko 
vypára ť  znamenie ako z ručníka! “ 
Básnik ce lý ž ivot  os ta l  verný 
svojmu presvedčeniu.  Začal i 
sme Hviezdos lavom, a le mohl i 
by sme spomenú ť  napr ík lad a j 
Š túra,  k tor ý i  v  čase svo je j  smr t i 
ž i l  pod po l ica jným doh ľadom. 
A lebo Svetozár Hurban Va janský, 
k tor ý s i  za svo j  č lánok Hyeniz-
mus v Uhrách,  v k torom protes -
tova l  prot i  po l ica jnému  zákazu 
odhalenia pomníka v H lbokom 
svojmu otcov i  Jozefov i  M i lo -
s lavov i  Hurbanovi ,  vys lúž i l  rok 
väzenia v Segedíne ako „š tá tny 

Charakter a  talent

Peter ŠTRELINGER

pseudointelektuálnych kruhov, pla-
tených z rôznych zahraničných fon-
dov a nadácií.

Spomínané organizácie, ale 
najmä ich mecenáši v pozadí si 
uvedomili, že Slováci sa začínajú 
spájať a vedia sa navzájom pod-
poriť pri dôležitých veciach. Boli 
veľmi nemilo zaskočení preplne-
ným Námestím SNP v Bratislave. 
Označ iť dôchodcov, mladé rodiny 
s deťmi, študentov a normálnych 
ľudí, ktorí prišli na námestie vyjadriť 
svoj obč iansky postoj, za neonacis-
tov a extrémistov je hanba, ktorej 
sa dopustili aj č lenovia vlády SR. 
Ústavní č initelia SR sa musia nauč iť 
a najmä pochopiť, že reprezentujú 
všetkých občanov našej vlasti, nie 
iba svojich voličov.   

● Prečo Slováci odmietajú 
kvóty pre imigrantov?

Väčšina Slovákov si uvedo-
muje, že problémy s imigrantmi spô-
sobila zahraničná politika Severoat-
lantickej aliancie, motivovaná najmä 
mocenskými záujmami USA. Ich 
politika má značný podiel na eska-
lácii napätia, devastácii a novej vlne 
utečencov z krajín severnej Afriky, 
Blízkeho a Stredného východu. Slo-
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Zásluha o širokú – a nie prvú – 
propagáciu Jurkovičovho diela pod-
manivým spôsobom a fotograf iami 
patrí českému historikovi architek-
túry Zdeňkovi Lukešovi. Č itateľom 
LN nedávno priblížil aj vrcholné 
dielo nášho rodáka – Mohylu Milana 
Rastislava Štefánika na Bradle, ako 
aj č iastočne zabudnutú tvorbu na 
pohrebiskách a cintorínoch prvej 
svetovej vojny v Halič i, ktoré sú 
v dnešnom Poľsku. Dá sa povedať, 
že Z. Lukeš je tak výrazným popu-
larizátorom, ak nie priam propagá-
torom diela Dušana Samuela Jurko-
viča a jeho životopisných dát. 

■ MIMORIADNY TALENT
Podnecuje verejnosť na to,

aby navštívila miesta, kde možno 
dodnes vidieť, ako Jurkovič spo-
jil „prvky ľudovej architektúry, 
viedenskej secesie a anglického 
moderného štýlu bývania“. Najvý-
raznejšia, unikátna je Jurkovičova 
prestavba a úprava zámku s mos-
tom v Novom Měste nad Metují, 
ktorá je dnes súčasťou cennej 
pamiatkovej rezervácie. Prestavba 
pochádza z rokov 1909 – 1913. 
Na novomestkom zámku Jurkovič 
urobil aj „sériu veľkoryso poňatých 
interiérov, ktoré sa zachovali do 
dnešných dní a svedč ia o mimo-
riadnom talente svojho tvorcu. 
Nábytok je navrhnutý v str iedmych 
nadčasových formách, celok je 
dotvorený v jednotnom štýle až do 

nom štáte.  Sú pod vplyvom 
tamojšej  kampane nie len st rany 
predsedu v lády V. Orbána, ale 
aj  ove ľa razantnejšej  kampane 
a par lamentnej  a samosprávnej 
pol i t iky radikálnej  st rany Jobbik. 
Tento rozpor ukazuje,  že s loven-
ské médiá (nie médiá na Sloven-
sku),  s lovenská pol i t ika a pol i t ic i 
musia čel iť  n ie len skutočným 
obavám, ale aj  „ infekc i i “,  k torá sa 
bezbar iérovo prenáša z Maďarska 
na občanov Slovenskej republ iky. 
Od vstupu do EÚ je gabč íkov-
ské referendum pr vé, k toré sa 
koná na zák lade pr iameho vplyvu 
maďarských médií  a maďarskej 
pol i t iky na občanov SR.

■ SKÚSENOSŤ OD SUSEDOV 
Je kaša naozaj  taká horúca?

Ako sa to vezme. V rakúskej  spol -
kovej  kraj ine Korutánsko obyva-
te ľstvo t iež nie je nak lonené mig-
rantom. „Bolo toho dosť,  čo sme 
si  uži l i  počas vojny v Juhosláv i i , 
bo l i  to t isíce utečencov, bolo nám 
ich ľúto, ale teraz je koniec,  toto 
je pohroma,“ rezolútne odmiet la 
pani G. pol i t iku rozde ľovania 
kvót federálnej  rakúskej  v lády 
pre jednot l ivé spolkové kraj iny. 
Energický výk lad pani G. sa však 
razom zmení,  keď  v našom roz-
hovore dôjde na det i .  V susednej 
obc i  Gör tschach je tot iž n ieko ľko 
desiatok detí   najmä zo Sýr ie, 
práve sa im začal i  prázdniny, 

posledného detailu a udivuje množ-
stvom osobitných prvkov“. 

Odborník dáva do pozornosti 
aj „prekrásnu kuchyňu v prízemí“ 
a odporúča prehliadnuť si ju. 
Pamiatka je o to pozoruhodnejšia, 
že po roku 1948 bol zámok skon-
f iškovaný a rodina priemyselníka 
Josefa Bar toňa, ktorého bol Dušan 
Jurkovič obľúbeným architektom, 
ho získala v roku 1992 naspäť. 
Národnou kultúrnou pamiatkou je 
až od roku 2008. Ako sa všetko 
zachovalo medzi rokom 1948 
a rokom 1992, o tom sa nehovorí, 
autor sa však na pokračovanie 
venuje Jurkovičovej tvorbe v oblasti 
Náchodu. 

■ MLYN A ROZHĽADŇA
Zdeněk Lukeš sa osobitne 

venuje  prestavbe niekdajšieho 
mlyna a píly v údolí r ieky Metuje. 
Mlyn má svojrázny názov Peklo, 
ktorý je odvodený od pôvodného 
názvu objektu zo 16. storoč ia, 

hovorí  mi pani G. Prázdniny, 
nestač ím sa čudovať... 

Gör tschach je malá obec, 
dokonale upravená, vykvet in -
kovaná ako všetky okol i té koru-
tánske dediny,  v iaceré z nich 
s dvoj jazyčnými – nemeckými 
a s lov inskými – názvami na obec-
ných tabul iach. Dve seniorky 
s bar lami kráčajú do miestneho 
parku. Park obk lopujúc i  bývalý, 
teraz moderne upravený kašt ie ľ 
je pestovaný, staré st romy, 
pokosený t rávnik.  Áno sú tu 
det i ,  je ich t r idsať,  sú bez spr ie -
vodu dospelých – taký je termín 
v úradnej  nemč ine. Nehovorí  sa 
siroty,  v lastne nie je ani  isté,  č i 
sú úplné siroty.  D ievča v parku 
je zo sýrskeho Damasku, chla-
pec z afganského Džalalabádu. 
Ochotne mi povedia svoje mená, 
ale vychovávate ľ,  k tor ý pr ibehol, 
ma ž iada, aby som ni jaké mená 
neuvádzal.  Detí  „bez spr ievodu“ 
je tu t r idsať,  teraz sa pr ipravujú 
izby pre dvadsať  ďalších.  Všetky 
prechádzajú rakúskym azylovým 
procesom, ale nák lady na ich 
poby t s i  vzala na p lec ia nevládna 

Česi obdivujú originálny svet architektúry a dizajnu slovenského architekta

Európu obchádza strašidlo prisťahovalcov – aké je veľké?

Jurkovič   v Novom Meste nad Metuj í  – slávny slovenský archi tek t vy tvor i l  unikátne inter iér y zámku 
pre rodinu pr iemyselníka. . .;  Jurkovičove náchodské rozprávky – svojrázna tvorba slovenského 
architek ta Dušana Jurkoviča v severovýchodných Čechách stoj í  za pozornosť  – to sú t i tulky dvoch 
sobotných vydaní rozšíreného českého denníka Lidové noviny. Na dvoch novinových stranách pr i -
nášajú osem veľmi dobre vybraných a upravených fotograf i í ,  k toré výrečným spôsobom pripomínajú 
Jurkovičov „or iginálny svet archi tek túr y a dizajnu“.

Európu obchádza strašidlo pr isťahovalcov – pr ízrak by nikdy nebol taký veľký, keby Európska únia 
naozaj fungovala. Ale keby nielen Európska únia , a le aj  Severoat lant ická al iancia vedela otvorene 
hovor iť  a najmä predvídať  následky svojej dlhodobej pol i t iky.

Pozoruhodné dielo Dušana Jurkoviča

Na trase medzi Gabčíkovom a Korutánskom

Dušan D. KERNÝ – Foto: archív Emila SEMANCA

Dušan D. KERNÝ – Foto: autor

Slovensko v lastne prebudi l i 
Maďar i ,  konkrétne postup maďar-
skej  v lády so stavbou povestného 
múra medzi  Srbskom a Maďar-
skom. Dov tedy sa médiá uná-
šal i  pôsobivými obrazmi č lnov 
v Stredozemnom mor i,  nabi t ých 
migrantmi.  Maďarské rozhodnut ie 
upr iami lo pozornosť  na fak t ,  že 
najväčší počet utečencov pr ichá-
dza cez Balkán, a nie cez Stredo -
zemné more. 

■ VÝNOSNÉ PREVÁDZAČSTVO
Pod ľa údajov Frontexu –

agentúr y na ochranu hraníc 
Európskej  únie – len za pr vých 
päť  mesiacov pr iš lo západobal -
kánskou t rasou od Turecka cez 
Grécko, Macedónsko alebo Bul -
harsko a potom Srbsko do Maďar-
ska vyše päťdesiat t isíc ľudí.  V lani 
to bolo iba vyše päť t isíc !  Počet 
ž iadostí  o azy l  vzrásto l  o vyše 
t isícdvesto percent .  Do Rakúska 
už nepr ichádza najv iac utečencov 
z Tal ianska, ale práve z Maďar-
ska. Počet zadržaných „malých 
r ýb“ v Rakúsku, podozr ivých 
z prevádzačstva, vzrásto l  oprot i 
v laňajšku o vyše sedemdesiat 
percent – prevádzačstvo sa stalo 
výnosným obchodom. Za to,  aby 
migranta dostal i  zo Sýr ie po súš i, 
požadujú prevádzač i  osem- až 
desať t isíc eur,  za t rasu z Grécka 
do iných štátov EÚ od dvet isíc -
päťsto do štyr i t isíc eur.

Pre Slovensko to t vorí  oso -
bi tný problém – doteraz sme 
mal i  s t ýmto javom ve ľmi málo 
skúseností;  od roku 2006 požia-
dalo u nás o azy l  iba necelých 
desať t isíc osôb a dostalo ho iba 
stoosemdesiatsedem utečencov. 
Do konca júna tohto roka bolo 
na Slovensku iba šesťdesiatse -
dem osôb, k toré s i  podal i  ž iadosť 
o azy l.  Prečo je teda to ľko rozru-
chu v Gabč íkove, kam má prísť  na
zák lade dohody z Rakúskom päť-
sto „ rakúskych“ migrantov z ich
preplnených táborov? Veď  ich pr i -
j ímame s t ým, že ich do Rakúska
vrát ime.

Nik to s i  nevšíma, čo referen-
dum na túto tému v Gabč íkove 
znamená. Čo nám hovor ia vyše t r i 
t isícky podpisov občanov za refe -
rendum. Je to za terajšej  v lády po 
pr vý raz, čo má si tuác ia v Maďar-
sku pr iamy vnútropol i t ický dosah 
na pomer y na Slovensku. V Gab-
č íkove je vyše deväťdesiat  per-
cent etnických Maďarov – na nich 
nemajú s lovenské médiá a s loven-
skí pol i t ic i  prak t icky ni jaký vplyv. 
S ledujú tú  migrantskú pohromu 
a mediálny rozruch, čo sa deje 
v Maďarsku a maďarských mé-
diách. A j  keď  na Slovensku, 
a konkrétne v Gabč íkove, nikdy 
nemal i  problémy s migrantmi, 
nemusel i  sa báť  ani  o majetok 
a ani  o zdravie,  teraz sa boja. 
Lebo v idia,  čo sa deje v sused-

ktorý sa volal Pekelec. Prestavba 
v romantickom štýle s motívmi ľudo-
vej architektúry je dodnes obľúbe-
ným turistickým cieľom. V reštau-
rácii je stôl z mlynského kameňa, 
je to zachovaná časť pôvodného 
technologického vybavenia, ktorá 
dostala nové poslanie. Medzi Jur-
kovičove realizácie v tomto regióne 
patrí aj vyhliadková Jiráskova chata 
s rozhľadňou na vyše 620 metrov 
vysokom kopci. Postavili ju z verej-
nej zbierky a otvorili ju za osobnej 
účasti spisovateľa Aloisa Jiráska – 
od toho aj pomenovanie. 

■ MARTINSKÁ STOPA
Autor Z. Lukeš odkazuje aj na

svoje staršie celostránkové tex-
tové a obrazové prílohy sobotného 
vydania LN z roku 2014, kde písal 
o známych Pustovniach na Rad-
hošti alebo o prvej etape výstavby
kúpeľov Luhačovice – teda bez-
prostredne z druhej strany morav-
sko-slovenskej hranice, ale aj
o stavbách na Slovensku, ako je
Jurkovičov Národný dom v Skalici.
Pokiaľ ide o Pustovne, Z. Lukeš
pripomína, že o týchto stavbách
z rokov 1897 – 1899 už vtedy
„vychádzali č lánky nielen doma, ale
aj v prestížnych zahraničných časo-
pisoch a publikáciách“.

 Dušan Samo Jurkovič sa 
narodil v Turej Lúke v roku 1868, 
študoval v Budapešti a vo Viedni 
a s princípmi ľudovej architektúry 
sa zoznámil u staviteľa Bullu vo 
vtedajšom Turč ianskom Svätom 
Martine. Č lánky Z. Lukeša sú pod-
netným čítaním, rozširujú obzor 
č itateľa a možno sa stanú inšpi-
ráciou nielen na návštevu spomí-
naných miest, ale aj na podobný 
seriál, pokiaľ možno úplnejší o tom 
všetkom, čo Dušan Samo Jurko-
vič vytvoril a nie je natoľko známe 
a natoľko prístupné ako Mohyla 
M. R. Štefánika na Bradle. Spomí-
nané č lánky nás upriamujú na via-
cero impozantných diel a interiérov
nezabudnuteľného a nezabúdaného
tvorcu.

dobroč inná spoločnosť  Pr iate l ia 
detí.  Rátajú s dlhodobým poby-
tom. Det i  chodi l i  počas školského 
roku do štyroch rozl ičných škôl 
na okolí,  z n ich do dvoch pr iamo 
v K lagenfur te. 

■ HLASY Z TÁBOR A
„Som tu už pol  roka,“  hovorí

mi d ievča z Damasku. Bez ve ľ-
kých zadrhávaní po nemecky 
rozpráva o tom, ako sa o nich 
starajú,  ako bolo v škole,  ako je 
tu – kde nie je vojna a st re ľba – 
spokojná i  nepokojná zároveň , 
pretože nevie,  čo je so zvyškom 
jej  rodiny. Keď  môže, te lefonuje 
do Damasku, spojenie je bez 
problémov. 

Afganec je tu už d lhšie,  ani 
on nemá problémy so školou č i 
s  nemč inou. Aká dlhodobá bude 
starost l ivosť,  to závisí  od azy-
lových úradov. Keď  odchádzam, 
vychovávate ľ  beží k roz ľahlému 
bazénu, k tor ý majú v prekrás-
nom parku det i  k dispozíc i i .  Päť-
desiat  osudov prevažne kresťan-
ských detí,  s i rôt ,  v malej  oáze 
pokoja.  Kvapka v mor i ...

Pustovne na Rodhošti preslávili tvorcu už za života.
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Aj v Číne považujú Štúra za osobnosť

● Štúdium čínštiny pred vyše
päťdesiatimi rokmi nebolo bežnou 
záležitosťou. Ako ste sa k tomu 
dostali?

Mám sedemdesiatpäť rokov 
a moja cesta týmto smerom sa 
začala v sedemnástich.  Bolo to 
z veľmi prozaického dôvodu, ako 
dcéra polit ika Pavla Čarnogur-
ského som vtedy nič iné študovať 
nesmela.

● A čo ste chceli študovať, čo
vás zaujímalo?

Naše rodinné korene siahajú 
až do Po ľska a Poliaci majú bohatú 
literatúru. Prirodzene som obdi-
vovala Mickiewicza a pokúšala 
som sa prekladať jeho básne. Za 
normálnych podmienok by som 
zrejme študovala po ľštinu. Keďže 
som študovať nesmela, po maturite 
som sa zamestnala ako asistentka 
u zubára a neskôr som externe 
vyštudovala zdravotnú školu, aby 
som mala z čoho žiť. Skúšala som 
sa dostať na medicínu, ale za tých 
kádrových okolností zbytočne. 
Dnes viem, že by som sa na to 
nehodila. 

● Ako ste sa dostali k štúdiu
čínštiny?

V roku  1957 všetko začalo 
do seba akoby prirodzene zapa-
dať. Z Prahy prišla do Bratislavy 
prvá slovenská sinologička Anka 
Doležalová a v jazykovej škole 
si otvorila kurz čínštiny. Chodila 
som tam šesť rokov, dokonca sme 
si platil i mŕ tve duše, len aby ho 
nezrušil i, pretože nakoniec sme 
v ňom zostali len dvaja. Po šiestich 
rokoch som celkom dobre ovlá-
dala modernú čínštinu, ba prelo-
žila som už aj nejaké rozprávky. 
A tak v roku 1963, keď sa začalo 
„oteplievať “, otec išiel za profeso-
rom  Králom do Prahy a vysvetli l 
mu, ako ma v Bratislave  kádrovo 
nič ia a že by som chcela študovať 
čínštinu. Skúšky som na rozdiel od 
ostatných urobila ve ľmi dobre, nuž 
som sa tam dostala. Dokonca sa 
mi podarilo vyštudovať jednoodbo-
rovo nielen čínštinu, ale aj európ-
sku f i lozof iu. Mala som výhodu, že 
som bola Slovenka. Dekan fakulty 
len mávol rukou a povedal, študujte 
si, čo chcete, ste Slovenka, my vám 
umiestenku do zamestnania dávať 
nebudeme. Promovala som na jar 
v roku 1970 a ešte som sa v Brati-
slave dostala na katedru filozofie na 
ašpirantúru. Ibaže nastala norma-
lizácia a  už mi dovolili iba dopísať 
dizertačnú prácu o vývoji starove-
kej  konfuciánskej f ilozofie v období 
Bojujúcich štátov, ale obhájiť som 
ju už nesmela. Obhajovala som ju 
až o dvadsať rokov neskôr, keď už 
môj školiteľ i jeden z oponentov boli 
mŕ tvi...

● Prácu ste však obhájili?
Iste, ale problém bol s tretím

oponentom, keďže čínskej f ilozofii sa 
u nás nikto nevenoval. Až na Egona 
Bondyho v Čechách, s ktorým sme 
sa zhodli, že čínska filozofia má silný 
náboj, no v európskych prekladoch  
je silne skreslený. Že v tých textoch 
treba hľadať systém, ktorý zatiaľ 
nikto neobjavil. Lenže ja som ho už 
vo svojej dizertačnej práci naznač ila 
ako kvázi starý čínsky svetonázor, 
takže to bol dobrý odrazový mostík 
pre našu spoluprácu. 

● Spomínali ste, že stará

čínština je ako leporelo, pričom 
vzniká množstvo interpretácií tex-
tov. Každý v tých obrázkoch môže 
vidieť niečo iné. Ešte sa používa?

Áno,  čínski intelektuáli sa opäť 
usilujú  nauč iť tie staré znaky. Tak 
ako u nás kto bol vzdelanec, musel 
vedieť latinsky. Problém je v tom, 
že staré čínske texty majú mini-
mum gramatiky a množstvo rôznych 
významov.  Veď vznikali najmenej 
v piatom storočí pred naším leto-
počtom. Tie znaky pripomínajú 
slová z telegramov. Len holé pojmy 
a minimum gramatických ukazova-
teľov. Pritom znak máva aj päť-šesť 
rozličných významov. Samotná čínš-
tina  má okolo tridsaťosemtisíc zák-
ladných znakov a množstvo ich 

zloženín. Jednoducho je to veľmi 
zaujímavý rébus a na to, aby ste ho 
rozlúštili, musíte si osvojiť ich sve-
tonázor a   zrekonštruovať si celú 
štruktúru ich predstáv. 

● Ako sa líši stará čínština od
novej?

Nová čínština je už dvoj- až 
trojslabičná, teda dva znaky tvoria 
jedno slovo. Takže v modernej čínš-
tine sa znaky často menia na sla-
biky, ktorými dokonca prepisujú aj 
európske slová.

● Vašou najrozsiahlejšou 
sinologickou prácou je preklad 
a literárna rekonštrukcia Cchao 
Süečchinovho románu Sen o Čer-
venom pavilóne. Prečo ste sa 
venovali práve tomuto románu?

Lebo je to vrcholné dielo klasic-
kej čínskej literatúry. Koncom roku 
1989 som sa z novín dozvedela, že 
sa môžem vrátiť do SAV. Vtedy bol 
Ústav orientalistiky ešte súčasťou 
Ústavu svetovej literatúry, ktorého 
riaditeľom bol Rudolf Chmel. Prijal 
ma a o pol roka  sa orientalisti osa-
mostatnili, takže som tam pokračo-
vala ako vedecká pracovníčka. Už 
v dizertačnej práci som zistila, že 
najzaujímavejší z konfuciánskych 
filozofov je majster Sün c´.  Na Taj-
vane je po Čankajškovom synovi 
významná nadácia, ktorej odkázal 
celý majetok na financovanie  dôle-
žitých projektov.  Môj výskum Sün 
c´a sa dostal z európskych projektov 
na prvé miesto, takže potom tri roky 
nášmu ústavu nadácia financovala 
môj projekt.

● Aký to má význam pre Čínu
a aký pre Slovensko?

Pre Čínu je to  zdôraznenie 
svetového významu čínskej kultúry. 
Navyše som pritom objavila mnoho 
nového, čo si predtým ani Číňania  
nevšimli. Takže ma začali pozývať 

Za významný prínos pre čínsku kultúru doteraz čínsky parlament vyznamenal iba ôsmich svetových sinológov.  Vedkyňa 
Marina ČARNOGURSKÁ je deviatou, ktorej sa dostane tejto pocty 25. augusta tohto roku v Pekingu na jeho slávnostnom 
zasadnutí. Pre odbornú verejnosť to nie je prekvapenie, pretože M. Čarnogurská patrí už dlhé roky medzi uznávaných sve-
tových sinológov. Súbežne so štúdiom sinológie absolvovala aj štúdium fi lozofi e, čo jej umožnilo omnoho komparatívnejší 
pohľad na svetové dejiny. Povedzme v prípade Ľudovíta Štúra môže ukázať, ako zdanlivo nesúvisiace veci úzko spolu 
súvisia. Práve ako sinologička a znalkyňa globálnych svetových súvislostí má na túto osobnosť úplne nový názor. V jeho 
práci objavuje skutočnosti, ktoré znalcom i kritikom Štúra unikajú. Nasledujúci rozhovor s jubilantkou je nielen o pohnutej 
histórii Číny, ale aj o našom velikánovi.  

Ako sa M. ČARNOGURSKÁ z detskej sestry stala uznávaná sinologička

 Zhovárala sa  Eva ZELENAYOVÁ – Foto: autorka a archív SNN

na konfuciánske kongresy. Zmluva 
o výmene vedeckých pracovníkov
medzi  SAV a Čínskou akadémiou
vied v Pekingu mi potom umožnila
chodiť do Číny  na vedecké stáže
a zbierať tam materiál napríklad aj
o Sne o Červenom pavilóne.  A opäť
som pritom objavila veci, ktoré si
nikto iný nevšimol. Že ide o autobio-
grafický román, že autor vytvoril svoj
kryptogram nie z jedného, ale až
z troch románových hrdinov, i mnoho
ďalších vecí.

● V čom je román Sen o Čer-
venom pavilóne  jedinečný?

V roku  1644  prepadli Čínu 
kočovní Mandžuovia.  Tak ako 
všetci nomádi, ktorí ju už veľakrát 

predtým obsadili a vyplienili, aj oni 
zistili, že čínsky životný štýl je naj-
lepší a veľmi rýchlo sa sinif ikovali.  
No počas ich nasledujúcej takmer 
tristoročnej vlády Číňania nesmeli 
zastávať nijaké štátne funkcie 
a mohli slúžiť iba ako nevoľníci. 
Lenže krajinu postihli č ierne kiahne 
a na cisárskom dvore potrebo-
vali zdravú dojku. Babička autora 
románu mala dvojičky a ju si 
vyhliadli za dojku budúceho cisára. 
Tí dvaja chlapci teda vyrastali na 
dvore s cisárom, ktorý sa potom 
sedemdesiat rokov k nim správal 
ako k „mliečnym“ bratom. Takže 
napriek tomu, že väčšina ostatných 
Číňanov bola v porobe, ich si cisár 
zobral pod svoju ochranu. Daroval 
im aj rozsiahle majetky, dokonca im 
potvrdil monopol na textilné manu-
faktúry skoro v celej Číne. Čiže žili 
si v obrovskom blahobyte. No len 
čo cisár zomrel,  jeho nástupca ich 
obvinil z korupcie, všetko im zhabal 
a väčšinu č lenov rodiny dal uväzniť 
a popraviť. Spisovateľ bol našťastie 
ešte maloletý a tak sa zachránil. 
V chudobe si potom začal písať ten 
príbeh len akoby sám pre seba. Pri-
tom vytvoril  nielen  encyklopédiu 
celej čínskej kultúry, ale aj najväčší 
skvost klasickej čínskej literatúry 
s množstvom veľmi kvalitnej poé-
zie.  Bol úžasný intelektuál  polyglot 
a zároveň aj veľký básnik a prozaik. 

● Dokedy trvala mandžuská
nadvláda nad Čínou?

Do roku 1912. Teda takmer tri-
sto rokov boli Číňania na svojom 
území nevoľníkmi. U nás je móda 
Čínu kritizovať, ale Číňania vždy 
viedli len obranné vojny. Nám dnes 
hrozí veľký nával migrantov z Pred-
ného východu a Afriky a ak sa máme 
niekoho báť, tak práve islamského 
fundamentalizmu, ktorý je rovnakou 
hrozbou aj pre Čínu a Rusko. Nemali 
by sme si preto z nich robiť  zbytoč-

ných nepriateľov! Veď ich budeme 
čoskoro veľmi potrebovať.  Jednodu-
cho to je geopolitický proces, ktorý 
nie je náhodný, a Západ si s ním sám 
neporadí!

● Spomínali ste, že pri pre-
klade románu ste si všimli isté 
skutočnosti, o ktorých Číňania 
dovtedy neuvažovali. Čo to bolo?

Až tridsať rokov po smrti spi-
sovateľa sa jeden literát nadchol 
a vydal všetky štyri diely románu, 
aj keď posledný diel dovtedy nebol 
verejnosti známy. Z jednoduchého 
dôvodu. Rodina skonč ila tragicky 
a tá časť románu, ktorá opisovala 
práve túto etapu ich života, bola 
vlastne politicky háklivá, znamenala 
útok na cisársku rodinu. Autorstvo 
štvrtého dielu však literárna veda 
pripisovala editorovi. Ja som však 
vystúpila s tým, že to on nemohol 
napísať, pretože nepoznal skutočné 
reálie. Dnes mi aj Číňania dávajú 
za pravdu, tým viac, že im Mongoli 
darovali rukopis všetkých štyroch 
dielov, ktoré vlastnil nadšený mon-
golský princ  dávno pred editorom. 
Tým, že ho mal v Mongolsku, ho 
zachránil.  

● To je úspech!
Od roku 2004 získavam úspe-

chy najmä v Číne, no z filozofie aj 
v USA. V apríli  mi vyšla v popred-
nom spoločensko-vednom časopise 
v USA zásadná filozofická štúdia ku 
komparácii čínskych filozofických 
právd a našej modernej prírodovedy. 
Je dôležité, že sa  na seba môžeme 
pozerať aj z iného pohľadu a mnohé 
veci objavovať v úplne inom svetle. 

● Na čom robíte práve teraz?
Sinológia je veda zameraná

na Čínu, a keďže som sinologička, 
pripravujem spolu s jedným naším 
výborným fotografom zaujímavú 
publikáciu o mingských cisároch. Ide 
o tragédiu dynastie Ming a jej obdo-
bie od roku 1386 do roku 1644. U nás
v tom čase panoval  temný stredo-
vek, kým  oni tvorili vrcholnú kultúru:
Zakázané mesto, Dlhý múr, mnoho
moderných technológií a v nekropole
ich cisárskych hrobiek sú ukryté fan-
tastické umelecké poklady.

● Spomenuli ste, že aj čínsky
profesor Tchang Ťün  vás prekva-
pil veľkou znalosťou slovenských 
reálií. Ako to bolo?

Profesor  prišiel na Slovensko 
skúmať môj preklad Sna o Červe-
nom pavilóne.  Mal na to rok, a tak 
si našiel čas aj na prednášku o čín-
skej kultúre v gymnáziu v Námes-
tove. Pripravil si PTP projekciu 
a na prvý obrázok umiestnil Štúra 

a Konfucia! Bez toho, aby sa koho-
koľvek opýtal, prišiel na to, že tak 
ako bol Konfucius najväčšou čínskou 
osobnosťou, Štúr bol slovenskou. 
Lenže tak ako vznikla potreba pre-
ložiť Konfucia do slovenč iny, môže 
vzniknúť aj potreba preložiť Štúra do 
čínštiny.  A čo s jeho výrokmi o azia-
toch? Nevznikne problém?!

● O tom sa veľmi nehovorí...
Nie, ale malo by sa. Štúr v mno-

hých prácach prichádza s teóriou, 
ktorou obhajuje Slovákov a Slova-
nov. Tvrdí, že sú rovnako nadaní
a kvalitní ľudia ako Nemci č i Fran-
cúzi, lenže zatiaľ čo tí žili v západnej 
Európe, Slovania vo východnej na 
hraniciach s Áziou. A kým si národy 
západnej Európy mohli v pokoji 
zakladať  univerzity a vysedá-
vať  v študovniach, my sme  brá-
ni l i  hranice. Cez nás sa prehnali 
Džingischánovi Tatár i a aby to bol 
pádny argument,  musel z nás uro-
biť  mar týrov.  No ak mal by ť  Slo -
van ve ľkým mar týrom,  potreboval  
z aziatov urobiť  ve ľkých barba-
rov. Naprík lad v Štúrovom  Živote 
národov je veta, že nech sa tí 
surovci „vrát ia do svojich br lohov“ 
a nech si tam ži jú svoj zvierací 
život. Urobi l  z nich zvery aj preto, 
aby dokázal, že nás Nemci nemajú 
právo považovať  za nevzdelan-
cov, lebo my sme  Európu bráni l i 
pred hrozným nebezpečenstvom, 
a ubránil i  sme ju. Tohto roku sa 
o Štúrovi koná množstvo konfe-
rencií,  no otázku aziatstva uňho
obchádzajú mlčaním.

● Prečo je potrebné z tohto
hľadiska Štúra obhajovať?

Pretože dnes, ak je to osob-
nosť,  a Štúr ňou urč i te je, tak sve-
tová veda, povedzme aj č ínska, 
skúma  naše osobnost i !  My preto 
musíme mať  záujem, aby nevzni -
kol dôvod označ iť  ho za rasistu. 
Čítala som jeho korešpondenciu, 
Štúr nemal v povahe ne ľudskosť 
a všetko to vznik lo len preto, že zo 
Slovanov v tejto histor ickej situá-
ci i  potreboval urobiť  mar týrov, 
k torí v boji  s aziatmi nemali čas na 
vzdelanie!

● Asi je nezvyčajné, keď
orientalistka v ystúpi  na konfe -
renci i  o Štúrovi .

Na konferenc iu,  k torú  orga -
n izoval  Ústav s lovenskej  l i te -
ratúr y,  som iš la  a j  p reto,  aby 
som zdôvodni la ,  p rečo to  o  Á z i i 
a  az ia ts t ve Štúr  napísa l .  A k to 
iný  než or ienta l is ta  by sa mal 
k  tomu už konečne v y jadr i ť? Mala 
som síce pr ih lásený pr íspevok 
o Štúrovom „vylepšení“ Heglove j
d ia lek t ik y,  a le  keď  som počula,
akým smerom sa d iskus ia  uberá,
nemohla som zosta ť  t i cho.  Záro -
veň  ma pobúr i lo,  že  na S loven -
sku dnes už nezostáva n i jaká
osobnos ť  č i s tá .  Č ím väčšmi  ju
vedc i  roz t rha jú  na kusy,  t ým sa
považujú za „vedeckejších“ ?!
Lenže keby sa  Štúr  nebo l  obe -
tova l ,  dnes by Brat is lava nebo la
h lavným mestom suverénneho
národa so svo j ím jazykom, v lá -
dou i  Akadémiou.  To by sme s i
mal i  uvedomi ť !  Š túr  bo l  zbavený
profesúr y,  a  t ým i  zdro ja  obž iv y
pre  rod inu.  No i  t ak  sa nevzdal
zápasu o práva národa! 
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výtvarník Jozef Cincík, spisovateľ 
a prekladateľ Koloman Geraldini, 
spisovateľ Štefan Gráf, matičný refe-
rent Ján Okáľ a mnohí iní. Matiční 
č initelia tvorili silný potenciál sloven-
ského exilu. 

■ FAŠISTICKÉ BACILY...
Prechod frontu spôsobil zásadnú 

zmenu v správaní matič iarov, čo 
ostali na Slovensku. V Archíve MS 
sa nachádza nedatovaný dokument 
pod názvom „Matica slovenská na 
nových cestách?”, ktorý však skôr 
svedčí o regrese než o progrese 
v línii národnej emancipácie. Aj keď 
MS označuje za „našu najväčšiu kul-
túrnu ustanovizeň“, pochybuje o jej 
ozdravení, pokým „neuverí, že uta-
jené bacily fašistickej nákazy nebudú 
šíriť starú rakovinu a ohrozovať našu 
slovenskú budúcnosť“.  Slovenskú 
budúcnosť vidí v obnovení  čecho-
slovakistického ducha. Velebí T. G. 
Masaryka a ľutuje, akú neúctu zaží-
vala jeho pamiatka počas prvej Slo-
venskej republiky, a zároveň sa pýta, 
č i bude hlava štátu (E. Beneš) a jeho 
vláda v MS „podľa dobrých mravov 
poriadnej spoločnosti uctievaná”.

Valné zhromaždenie 12. mája 
1932 urobilo podľa autora textu z MS 
„hniezdo príprav pre zradu“.  Doku-
ment vidí opäť nástup protičeskoslo-
venských živlov na tomto fóre. Nazýva 
ho „mrzkým činom“. Za najväčšie 
poklesnutie MS považuje súhlas 
výboru MS s udelením Veľkokríža 
rádu Slovenského kríža prezidentom 
republiky J. Tisom správcovi MS Joze-
fovi Škultétymu ako znak uznania jeho 
zásluh o Slovenskú republiku, čo len 
svedčí o chorobnej nevraživosti autora 
citovaného textu voči slovenskému 
emancipačnému procesu.    

■ OBJEKTÍVNY POHĽAD
Pri objektívnom hodnotení 

matičných aktivít v rokoch 1939 – 
1945 dospievame k iným poznatkom 
ako zaujatí kritici slovenskej štát-
nosti. Za krátky čas narástol počet 
matič iarov na päťdesiattisíc a v roku 
1945 dosahoval sedemdesiatšty-
ritisíc č lenov. Tento stav sa poda-
rilo dosiahnuť aj vďaka vytváraniu 
nových miestnych odborov MS. Pre 
lepší styk s matičnou základňou sa 
plánovalo vytvoriť vo väčších mes-
tách matičné sekretariáty a následne 
začať s výstavbou tristo kioskov MS, 
ktoré by obsahovali menšiu alebo 
väčšiu výstavnú sieň s knihami, 
obrazmi, reprodukciami, časopismi, 
kde by sa doručovala a distribuo-
vala matičná tlač, vyberali podiely 
a slúžili by ako priestor pre miestne 
sekretariáty MS, ktoré sa mali nazý-
vať Svetlicami Matice slovenskej. 
Na tento projekt bolo pripravených 
dvadsať miliónov korún slovenských. 
Nezávisle od tejto iniciatívy vznikli  

kníhkupectvá MS (Bratislava), resp. 
výdajne podielov MS. 

Podstatnou zmenou v postavení 
MS v slovenskej verejnosti bolo jej 
celospoločenské akceptovanie. Jej 
čelní predstavitelia mali vplyv na 
rozhodovacie procesy v štáte, čo 
prinášalo svoje ovocie. Príkladom 
dobroprajnosti verejnosti voč i MS 
bolo napríklad prijatie myšlienky 
založenia základiny na prospech 
nových budov MS, ktorá bola vyhlá-
sená pri príležitosti deväťdesiatky 
doživotného správcu MS prof. Jozefa 
Škultétyho. Štátne úrady súhlasili, 
aby sa do základiny prispievalo aj 
z tzv. kinopríplatkov, čo v priebehu 
pár týždňov pomohlo zozbierať pre 
Základinu Jozefa Škultétyho takmer 
milión korún slovenských a ďalší 
milión z príspevkov jednotlivcov, MO 
MS a právnických osôb. 

■ RAST ZÁZEMIA
Napriek problémom so záso-

bovaním a všetkým okolnostiam, 
ktoré súviseli s vojnovými časmi, 
MS uskutočnila výstavbu nových 
administratívnych budov, kde bola 
umiestnená tlač iareň, sklad kníh 
a papiera,  banková tlač iareň, tre-
zory pre ceniny, nachádzala sa tam 
veľká sieň pre slávnosti, siene pre 
stále výstavy a matičné kníhkupec-
tvo, zasadacie dvorany a priestory 
pre matičné vysielanie Slovenského 
rozhlasu. MS sa stala majiteľom 
účastín Slovenského rozhlasu. Hron-
ský odhadoval, že celková výška 
investícií dosahovala dvadsaťpäť 
miliónov korún slovenských. 

Pri technickom zabezpečení 
dobrej tlače bolo nevyhnutné inves-
tovať do tlač iarní. Práve v tomto 
období sa MS postavila na vlastné 
nohy. Tlač iarenské stroje pre MS 
zabezpeč ili slovenskí krajania z USA 
hneď po roku 1918. Tie však neslúžili 
svojmu cieľu. Tlačiarenské stroje, čo 
sa nachádzali už vo veľmi zlom tech-
nickom stave, dostali sa do MS a až 
po zakúpení jednej z martinských tla-
čiarní vznikla základňa pre modernú 
tlačiareň pod názvom Neografia. Celý 
technický park sa však veľmi rýchlo 
obnovil najmä vďaka subvencii Slo-
venskej národnej banky. Bolo dobu-
dované značne veľké reprodukčné 
oddelenie, primerane veľká kniháreň, 
osobitná banková tlač so všetkým prí-
slušenstvom. Tam uzreli svetlo sveta 
prvé slovenské bankovky. Neografia 
postupne rozšírila výrobný  program.  
Zakúpila a najnovšími strojmi zabez-
pečila zinkografiu a na uvedenie do 
chodu už čakali daktoré stroje na 
meďografiu.

Ako spomína Hronský, počet 
pracovníkov MS presiahol päťsto ľudí 
a zdalo sa, že by ich bolo treba ešte 
viacej. Finančná bilancia MS bola 
ku koncu vojny podľa jeho údajov 
vysoko pozitívna. Píše: „Nadobudlo 
sa vyše 80 miliónov majetku pre 
Maticu, majetku čistého, bez dlhov, 
bez záväzkov; naplnené boli knižné 
sklady, milióny ležali v polovýrob-
koch, zanechali sme len filmového 
materiálu pre tlačiareň a chemikálií 
vyše dvoch vagónov a do sto vagónov 
tlačového papieru.“

 O pripravenosti na  budúce 
matičné aktivity necháva Hronský 
takéto svedectvo:  „Pre rok 1945 
zmluvne, s plnou garanciou zabezpe-
čené bolo práce za viac ako 50 milió-
nov a materiál pre toľkú výrobu bol 
už doma pod strechou. Čo sa s tým 
všetkým stalo? Neviem.“

A s nostalgiou napísal svoje 
záverečné vyznanie:  „Ale isté je, že 
torzom ostane veľké dielo sloven-
ského rozmachu, lebo nemohlo byť 
dovŕšené, torzom i vtedy, keby sa 
nič nebolo znič ilo z diela budova-
nia. A keby sa znič ilo z neho mnoho, 
mnoho, ako tušíme, i tak ostane ešte 
vždy veľký pamätník aj v MS na časy 
slovenskej samostatnosti, na roky 
Slovenskej republiky...“

Moysesovsko-kuzmányovskú ideu bolo ľahšie vyslovovať ako ju aj zachovávať

Valné zhromaždenie Matice slovenskej v roku 1944 sa konalo 7. mája 1944 v Hlinkovom Dome v Nitre. 
Správca Jozef  Cíger-Hronský vo svojej správe, ktorá bilancovala aj štvrťstoroč ie od oživotvorenia 
národnej ustanovizne, akoby bol jasnozrivo cít i l budúce ťažkosti , zdôraznil , že moysesovsko-kuzmá-
nyovskú ideu bolo dakedy ľahko vyslovovať,  ale nebolo ju vždy ľahko aj zachovávať.  Matica slovenská 
však urobila všetko pre to, aby ju uplatňovala a s č istým štítom vstúpila do ďalšieho štvrťstoroč ia. 

Matica slovenská v  prvom samostatnom štáte

Peter MULÍK – Foto: archív MS

Jozef Cíger-Hronský sa zvlášť 
zameral na posledných päť rokov 
existencie MS v samostatnom štáte, 
kde nijako neskrýval aj negatívne 
stránky jej vzťahu k štátu. Musel pri-
znať, že „i v týchto časoch vyskytli sa 
azda nedorozumenia i veci nemilé; 
nemusíme váhať, že nás mrzí, že nás 
bolí, keď spomíname na štátny roz-
počet, do ktorého sa MS ešte dosiaľ 
nedostala...“. No jedným dychom 
hovoril aj o tom, že „musíme byť 
spravodliví, čestní a úprimní, musíme 
hovoriť celú pravdu, povedať ju aká 
je, že ak azda priamo nedostáva sa 
MS pomocnej ruky, nepriamo sa jej 
to v bohatej miere vynahradzuje“.  
A ako príklad uviedol osobnú ini-
ciatívu hlavy štátu, vďaka čomu sa 
zabezpeč il prvý milión korún slo-
venských pre mohutný stavebný 
plán MS, nad ktorým si prezident 
zobral aj záštitu. Rovnako vláda SR 
mala  porozumenie pre MS, tým že 
jej ministri (vnútra a dopravy) umož-
nili rast nadácií MS z príplatkov zo 
vstupného do kín a z predaja pošto-
vých známok.  

■ V TRASOVISKU SVETA
Správca MS sa nevyhol ani

aktuálnej politickej situácii, pričom 
vojnový stav považoval „nie za čas 
na okázalosti, ani hluk“, ale za čas 
práce, keď sa nesmie strácať „ani 
chvíľku, ani príležitosť, ani ener-
giu, čo by strácala z pracovných 
povinností a zmenšoval sa výkon 
slovenského zveľaďovania na roz-
hraní dejín Európy a sveta, v časoch, 
keď sa náš svetadiel stal veľkým 
bojiskom o budúcnosť a veľkým 
trasoviskom“.  

Skutočnosť, že miestom kona-
nia valného zhromaždenia bola sta-
roslávna Nitra, ktorú maďarizátori 
chceli zneužiť ako centrum odná-
rodnenia Slovákov, nebola náhodná. 
Hronský hovoril, že sem prišli mani-
festačne prejaviť, že „časy zloby sa 
pominuli, že spravodlivosť zvíťazila, 
že slovenský duch zmietol príkoria“. 
Vyjadril istotu, že na zhromaždených 
hľadí duch Jána Kollára, ktorý v roku 
1849 „iste po dobrom uvážení, iste 
s pohľadom na minulosť slovenskú 
navrhol viedenskej vláde, aby slo-
venské vojvodstvo dostalo za sídlo 
túto staroslávnu slovenskú Nitru“.     

■ KONTINUITA VEKOV
Z prívetu mešťanostu Nitry

a poslanca Slovenského snemu 
Františka Mojtu si hodno všimnúť 
narážku na aktuálnu politickú situá-
ciu, reflexiu národa a štátnosti, lebo 
okrem iného povedal: „Aby sme 
neplatili ako novopečený národ, 
ktorý stvoril veľký vodca nemec-
kého národa Hitler, ale ako národ, 
čo nadväzuje na svoju minulosť 
bez akejkoľvek priepasti. Keď tradí-
cia, tak nesmieme tú našu tradíciu 
umelým spôsobom nejako pretrhá-
vať a nesmieme veľmi zdôrazňovať, 
osvetľovať naše slabiny. Slabiny má 
každý č lovek, každý národ, máme 
ich aj my.“

 Oficiálny delegát Jednoty svä-
tého Cyrila a Metoda prof. J. Murín 
sa vyjadril aj k závažnej otázke etni-
city gréckokatolíkov a konfesiona-
lizmu. Názvom spolku „Jednota“ sa 
podľa neho chcel vyjadriť celý jeho 
program, že jeho č lenovia patria 
k jednotnému slovenskému národu 
a že nikto nemá Slovákov deliť na 
náboženskom podklade. Zdôraznil, 
že „Slováci gréckokatolíci tvoria dosť 
značnú časť slovenského národa“, aj 
keď mnohí im to upierali a hovorili, 
že nepatria k slovenskému národu, 

aj keď slovensky myslia a cítia a to 
nielen vo vlasti, ale aj v zámorí, kde 
ich žije veľká časť a s ktorými tvoria 
takmer tristotisícovú č iastku sloven-
ského národa.

Turč iansky Svätý Martin sa stal 
jedným z centier vojenských aktivít 
počas  banskobystrického povsta-
nia (august – október 1944), ba 
priamo v meste sa odohrali udalosti 
súvisiace s likvidáciou nemeckej 
diplomatickej misie, ktoré nepriamo 
spôsobili nemeckú vojenskú inter-
venciu. Matiční pracovníci boli však 
priamo vtiahnutí do víru udalostí. 
Časť č initeľov a pracovníkov Matice 
slovenskej sa aktívne  zapojila do 
povstania a utvorili novú armádnu 
inštitúciu Zbor osvetových dôstoj-
níkov, ktorej veliteľom bol J. Štefá-
nik. Tí, čo ostali lojálni myšlienke 
slovenskej štátnosti, sa združili 
okolo správcu MS Jozefa Cígera-
-Hronského. Martinský povstalecký
národný výbor neuznal Hronského
za správcu MS, ba dokonca ho sep-
tembri 1944 nechal zatknúť. Národný
výbor sa pokúšal vymenovať nového
správcu, vymenovacie dekréty 
vystavil na Jána Martáka, Júliusa
Barča-Ivana a Jána Bodeneka, ale
keďže sa všeobecne uvedomovala
provizórnosť situácie vytvorenej 
povstalcami, nikto si netrúfal prijať
takto naoktrojovanú funkciu správcu
MS. Medzi č lenmi SNR v povsta-
leckej Banskej Bystrici sa vyskytli
návrhy (komunistickí funkcionári),
aby sa Matica slovenská rozpustila.
Gustáv Husák nezaradil však tento
bod na rokovanie SNR. J. C. Hron-
ský po skončení vojenských operácií
opäť pokračoval vo svojej č innosti.
Po obsadení Košíc Červenou armá-
dou Slovenská národná rada opäť
dostávala podnety od niektorých
matičných predstaviteľov. Tentoraz
ju, ako aj predstaviteľov česko-slo-
venskej vlády žiadali o zachovanie
Matice slovenskej.

■ ODCHOD DO EXILU
Koniec vojny, resp. prechod

frontu cez Slovensko a jeho vojen-
ské obsadenie Červenou armádou 
znamenal aj faktický koniec sloven-
skej štátnosti, ktorá napriek tomu, 
že nevznikla ako výsledok vojen-
ských operácií druhej svetovej vojny, 
prestala byť akceptovaná. Matiční 
predstavitelia, ktorí podporovali slo-
venskú štátnosť, tušili v nastolenom 
stave možné represálie voč i sebe. 
Aj keď neboli predstaviteľmi štátnej 
politickej moci a boli si vedomí, že 
sa ničím neprevinili, volili podobne 
ako veľká časť slovenskej inte-
ligencie odchod do exilu. Medzi 
emigrantmi boli aj správca Matice 
slovenskej Jozef Cíger Hronský, slo-
venský historik František Hrušovský, 
literárny historik Stanislav Meč iar, 

Spolok svätého Vojtecha
vydal v minulom roku knihu pod 
názvom Pane, mám čas – Zamys-
lenia na každý deň, ktorú napísal 
významný slovenský historik, 
matičiar, člen prezídia Matice 
slovenskej a biskup najstaršieho 
slovenského biskupstva v Nitre 
Mons. Viliam Judák. Napriek 
tomu, že je autorom viacerých 
historických publikácií a mno-
hých štúdií,  jeho doménou ako 
katolíckeho kňaza a teológa je 
náboženská tvorba. 

Aj tieto celoročné zamysle-
nia tam žánrovo patria. Nitriansky 
biskup je skúseným a obľúbe-
ným autorom titulov o duchovnom 
živote. Napísal ich niekoľko desia-
tok. Duchovné zamyslenia na 
každý deň sa viažu k liturgickým 
obdobiam roka a majú široký okruh 
čitateľov. Ako v úvodnom slove  
dvojdielnej publikácie napísal Ivan 
Šulík, riaditeľ Spolku svätého Voj-
techa, túto knihu autor pripravil 
na podnet vydavateľstva. Je spätá 
s každodenným životom človeka 
v rozmanitých situáciách. Inšpi-
ráciu si tam nájdu nielen kňazi pri 
hľadaní tém svojich homílií, ale 
aj matky a otcovia rodín, mládež 
i chorí ľudia.  

Vo veľkonočnom období má 
úvahu Sviatky dôstojnosti človeka. 
Autor uvažuje, že každá ľudská  
spoločnosť sa skladá aj z ľudí, 
ktorých dôstojnosť sa nerešpek-
tuje. Práve týmto ľuďom patrí oso-
bitná starostlivosť Boha. Cirkvi 
sa kladie na srdce, aby sa starala 
práve o ľudí na pokraji spoločnosti. 
O tých, ktorých každý prehliada, 
o znevážených, ponižovaných,
zlomených, ktorí sa niekedy aj na
základe pôvodu a pre chýbajúce
možnosti na osobný rozvoj, ale aj
pre vlastné pády dostali na druhú
stranu a sú pripravení o dôstoj-
nosť.  Terajšiemu Svätému Otcovi
po zvolení v konkláve povedal
kardinál, čo pri ňom sedel: –
Nezabúdaj na chudobných! To ho
inšpirovalo prijať meno František.
Ježišovi Kristovi  Boh vo vzkriesení
navrátil dôstojnosť – a v tomto akte
aj každému z nás. Autor cituje H.
Kesslera: „Ježišovo zmŕ tvychvsta-
nie tvorí ústredný bod a jadro celej
kresťanskej viery. Bez neho by aj
život a pôsobenie Ježiša z Naza-
reta boli príbehom pochovaných
nádejí – jedného z mnohých.“

V úvahe na začiatok Adventu 
sa biskup Judák zamyslel nad 
témou imidžu. V hospodárstve, 
politike, športe či azda aj v cirkvi 
je dôležité mať správny imidž. 
Trhový produkt bez neho pre-
padne, politik nevyhrá voľby, špor-
tovec nemá popularitu. Aj cirkev 
vraj bez imidžu nebude priťahovať 
ľudí. Anglické slovo imidž pochá-
dza z latinského imago – obraz. Od 
tohto slova je odvodené slovo ima-
ginárny – teda imidž nie je odraz 
skutočnosti, ale niečo, čo jestvuje 
len v našej predstave. Mučeníctvo 
sv. Barbory, na sviatok ktorej je 
úvaha určená, ukazuje, že človek 
sa nesmie ohýbať, dať sa využívať, 
len aby sa zapáčil. Ona bojovala 
nielen za vieru, ale aj za to, aby 
bola človekom so slobodným roz-
hodovaním a aby bola tak akcep-
tovaná. A opäť autor končí citátom 
od André Gidea: „Radšej byť nie-
kým nenávidený za to, čím sme, 
ako byť niekým milovaný za to, čím 
nie sme.“ 

Publikácia je koncipovaná  od 
1. januára do 31. decembra podľa
dní v cirkevnom a občianskom
kalendári. Druhý diel sa začína
prvým júlom. Verím, že si publiká-
cia nájde vďačných používateľov
a tieto „kvapky na každý deň“ nám
pomôžu správne žiť.

Peter MULÍK                  

Pane, mám čas

R E C E N Z I A

Dobová snímka druhej budovy Matice slovenskej
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Ľubo Juriš ani sám nevie, ako a 
kedy sa začala jeho životná kalvária. 
Najprv ho trápil sústavný smäd. Keď 
sa mu ho podarilo uhasiť, musel ute-
kať na záchod. Kolotoč pitia a  behania 
sa zrýchľoval. Úpenlivo dával pozor, 
aby sa pohyboval v blízkosti toaliet. 
K behaniu pribudla dosiaľ nepoznaná 
únava. Chlapec sa posťažoval rodi-
čom. Zašli s ním k lekárke. Namerala 
mu 28-percentnú glykémiu. Diagnóza 
bola jasná: cukrovka prvého typu.

■ DLHOROČNÁ KALVÁRIA
V nemocnici podstúpil očistnú

kúru. Týždeň jedol len vývar z ovse-
ných vločiek a dostával infúzie. Denne 
potreboval dvadsaťosem jednotiek 
inzulínu. V tom čase chodil do druhého 
ročníka na odbornom učilišti pri Tesle 
v Liptovskom Hrádku. V nemocnici ho 
navštevoval obetavý učiteľ. Dával mu 
súkromné hodiny, aby mohol ukon-
čiť ročník. Vzápätí dostal poukaz na 
trojtýždňové liečenie do ozdravovne 
mladistvých v Kyselke pri Karlových 
Varoch.  Po liečení sa cítil oveľa lep-
šie. Bol mladý. Mal dosť síl. Situáciu 
nevnímal tragicky. Pomerne ľahko si 
zvykol, že si musí sám pichať injekcie. 
Neprekážali mu ani klasické injekčné 
striekačky s hrubými ihlami. Ako bre-
meno nepociťoval ani diétu a ostatné 
obmedzenia.

Po skončení učilišťa sa prihlá-
sil na priemyslovku. Po maturite sa 
zamestnal vo výpočtovom stredisku 
v Tesle. Práca ho bavila. Po trinás-
tich pokojných rokoch ho prepustili 
z roboty. 

Jeho stav sa zhoršoval.  Z jed-
ného pichania inzulínu boli postupne 
dva, tri a neskôr päť a viac podľa 
potreby. Nastali zmeny na očnom 
pozadí. Ľubo začal mať problémy aj 
s obličkami a so začínajúcou neuropa-

a dôchodkov je tiež v Rakúsku, 
Holandsku, Nemecku a inde, neho-
voriac Luxembursku. Cieľom zne-
važujúcej kampane je postaviť 
Grécko do zlého svetla, pretože tam 
v nespochybniteľných voľbách zís-
kala moc  ľavica, čo je pre neolibe-
rálny svet úplne neprijateľné. Soci-
álno-demokratické ľavicové strany 
vládnu aj v iných štátoch demokracie, 
no v tichom súhlase s vládou Európy. 
Nemecká kancelárka Merkelová 
a francúzsky prezident Hollande 
majú osobitné postavenie a domi-
nantnú politickú moc v celej EÚ, 
lenže aká je to demokracia v celom 

Cukrovka sa stratila ako zlý sen
Ľubo JURIŠ na dakedy nevyhnutný inzulín a dialýzu už dávno zabudol

Z Ľuba Juriša tridsať rokov vysávala život cukrovka. Jeho stav sa napriek intenzívnej liečbe a prísnej diéte stále zhor-
šoval. Z jednej inzulínovej injekcie bolo postupne päť. Hrozilo, že oslepne na jedno oko. Odchádzali mu obličky. Jedi-
nou perspektívou bolo utrpenie a pomalé zomieranie. V septembri v roku 2001 podstúpil v banskobystrickej nemoc-
nici transplantáciu pankreasu a obličky. Štyrikrát do roka chodieva na kontroly k primárke Lackovej. Po poslednej 
návšteve sa stretol s primárom Františkom Hamplom a s prednostom urológie Vladimírom Balážom, ktorí mu celkom 
zmenili život. Keď som sa prvého z menovaných opýtal, ako na neho teraz pôsobí človek, ktorý bol pred štrnástimi 
rokmi na hranici života a smrti, odvetil s úsmevom: „Štíhly mladý človek v plnej kondícii. Napriek tomu, že má vyše 
šesťdesiatky, vyzerá o desať rokov mladší.“

a zrekonštruoval cievne riečisko. 
Vývod pankreasu zaviedol do ten-
kého čreva, kam mohli bez problémov 
odchádzať tráviace enzýmy. Potom 
ďalšie dve hodiny voperovával s pred-
nostom urologickej kliniky Vladimírom 
Balážom obličku.

■ ZLÝ SEN SA POMINUL
Ľubo sa prebral na intenzívke.

Ležal na posteli s pokrčenými nohami. 
Šokovalo ho desať rôznych hadičiek, 
ktoré mu vychádzali z tela. Nevedel, 
kde je a čo sa s ním stalo. Necítil 
nijakú bolesť.

„Zobuďte sa, pán Juriš,“ videl pri-
mára Františka Hampla a Vladimíra 
Baláža. „Už ste raz boli hore. Spyto-
vali sme sa vás kadečo. Vy ste sa len 
usmievali ako mesiačik na hnoji!“

Ďalšie ráno čakal, že mu prídu 
pichnúť inzulín. Nič sa nedialo. 
Odrazu sa z jeho života stratili neod-
mysliteľné súčasti – dialýza a inzulín. 
Pri transplantácii sa pankreas zvykne 
potiť tráviacimi šťavami a operačná 
rana sa horšie hojí. Viackrát mu ju 
museli otvoriť a prečisťovať, kým sa 
nevyhojila sama. Oblička a pankreas 

pracovali dobre. Šesť týždňov strávil 
v nemocnici. Po dvoch mesiacoch si 
začal zvykať na nepoznaný život bez 
prísnej diéty. Keď ho ponúkali: „Daj si 
sladké, veď môžeš,“ zo zvyku poďakoval. 
Keď sa náhodou pomýlil, nestalo sa nič.

●●●
Ľubovi sa podarilo zamestnať

v Elteku, kde vyrábali záložné zdroje 
pre mobilných operátorov. S vervou 
sa začal venovať cyklistike a plávaniu. 
Dokonca si trúfol aj na tenis. Keď mal 
pocit, že chytil druhý dych, začali vo 
firme prepúšťať. Na polroka si našiel 
prácu vo firme na výrobu káblových 
zväzkov. Dvakrát denne užíva imu-
nosupresíva. Na cukrovkárske trápe-
nia s inzulínom a dialýzou už takmer 
zabudol. 

Peter VALO – Foto: autor, Ružena MAŤAŠEJE

la, ako zhodnotiť kalorickú hodnotu 
jedla a podľa toho si určovať dávku 
inzulínu.

■ NEUVERITEĽNÁ ŠANCA
Určitá nádej svitla, keď mu dok-

tor Devečka naznačil, že by ho mohol 
odporučiť na kombinovanú transplan-
táciu obličky a pankreasu, ktorá by 
mohla vyriešiť problém s cukrovkou. 
Súhlasil. V Rooseveltovej nemocnici 
ho zaradili do poradovníka u vedúcej 
lekárky transplantačného centra dok-
torky Evy Lackovej. V januári v roku 
2000 mu zavolal doktor Devečka: 
„Máme darcu obidvoch orgánov. 
Pobaľte sa, o chvíľu príde sanitka!“

V Banskej Bystrici mu oznámili, 
že vznikol problém. Darca trpel na 
infekčné ochorenie pankreasu, a preto 
je nepoužiteľný. Do rána sa mal roz-
hodnúť, či sa uspokojí s obličkou. Keď 
vyšlo slnko, bolo všetko ináč. Situá-
cia sa vyriešila sama. Prišiel akútny 
pacient, ktorému oblička vyhovovala. 
Ľubo sklamaný cestoval domov.

„Nebojte sa, vydržte! Verím, že 
to bude dobré,“ utešoval ho doktor 
Devečka. V septembri nasledujúceho 

roka mu  zatelefonoval o pol desiatej 
večer  znovu: „Pán Juriš, za dvadsať 
minút štartuje sanitka do Banskej Byst-
rice.“ Mal byť tretí v poradí a odrazu 
bol piaty, ale bol. V Banskej Bystrici 
mu urobili predoperačné vyšetrenia 
a nasadili silnú dávku imunosupresív. 
Posledné, čo mu ostalo v pamäti, boli 
slová lekára: „Teraz vám pichneme 
injekciu. Mali by ste zaspať.“

Pankreas je bohato prerastený 
cievami, ktoré sú prepojené s peče-
ňou. Zložitý odber pankreatického 
štepu so segmentom dvanástnika 
trval tímu primára Františka Hampla tri 
a pol hodiny. Obličku s pankreasom 
uložili do malej panvy. Pri takmer troj-
hodinovej operácii  vypreparoval pri-
már Hampl tepny na oboch stranách 

Transplantáciám obličiek
sa MUDr. František Hampl veno-
val od roku 1992. U vtedajšieho
prednostu kliniky transplantač-
nej chirurgie v pražskom Inštitúte 
klinickej a experimentálnej medi-
cíny profesora Miloša Adamca 
študoval techniky transplantácie 
pankreasu a pečene. Od roku 
1996 zastáva v Rooseveltovej 
nemocnici funkciu primára ope-
račných sál. Od roku 1997 je 
vedúcim chirurgom transplan-
tačného centra a od roku 2006 
členom združenia Európskej únie 
špecialistov pre transplantá-
cie. V roku 2008 sa stal vedúcim 
programu transplantácie pečene 
v Rooseveltovej nemocnici. Už 
v rokoch 1999 až 2003 ako prvý 
a doteraz jediný na Slovensku 
úspešne transplantoval pan-
kreas. Zo siedmich transplanto-
vaných  pacientov sa traja tešia 
dobrému zdraviu. 

● Akým pacientom možno
pomôcť transplantáciou pan-
kreasu? 

Jednoznačne pacientom s cu-
krovkou I. typu. Transplantáciou 
pankreasu sa im obnoví produk-
cia inzulínu, ktorý sa tvorí v Lan-
gerhansových ostrovčekoch. Pre 
transplantáciu pankreasu musíme 
nájsť mladého a chudého darcu. 
Do tela prijímateľa ho treba vložiť 
v priebehu dvanástich hodín. Pan-
kreasu nie nadarmo hovoria slinivka 
brušná. On naozaj slintá nebez-
pečnými slinami, ktoré obsahujú 
tráviace enzýmy a tie pri poruche 
môžu otráviť organizmus, čo môže 
viesť aj k smrti. 

● Ako sa vyvíjajú transplan-
tačné metódy?

Pankreas môžeme uložiť mimo 
brušnej dutiny alebo do nej. Doteraz 
sme pracovali s technikou uloženia 
mimo brušnej dutiny.  Krv s inzulí-
nom sa odvádzala do systémového 
obehu a pankreatické šťavy do 
močového mechúra prípadne do ten-
kého čreva.  V súčasnosti sa pripra-
vujeme na obnovenie transplantač-
ného programu pankreasu novšou 
technikou, ktorá preferuje jeho ulo-
ženie do dutiny brušnej s odvedením 
krvi do pečeňovej žily a pankreatic-
kých enzýmov do tenkého čreva. 

● Aké sú vaše ciele do
budúcnosti?

Operačné techniky som štu-
doval najmä v pražskom IKEM-e. 
V tomto špecializovanom centre 
transplantujú srdce, pečeň, pan-
kreas, obličky a tenké črevo. Naším 
cieľom je vybudovať po organi-
začnej i funkčnej stránke v Roo-
seveltovej nemocnici malý IKEM. 
Môj odchovanec v pankreatickom 
programe MUDr. Ekliah Ablorsu je 
šéfom centra pankreatických trans-
plantácií na univerzitnej klinike 
v Cardiffe vo Walese. 

(pv)

Život s novým 
pankreasom
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tiou. Odrazu zažil niečo ako z hororu. 
Do ľavého oka sa mu valila krv. 
V mikulášskej nemocnici mu síce 
krvácanie zastavili, v sklovci však 
ostalo veľké množstvo krvi, ktoré 
organizmus nedokázal vstrebať.  Na 
ľavé oko nevidel nič. Strata zamestna-
nia a narastajúce zdravotné problémy 
sa na neho rútili ako rana za ranou. 
Poslali ho na očnú kliniku do bansko-
bystrickej Rooseveltovej nemocnice. 
Po predchádzajúcich útrapách neve-
ril, že sa na jeho osude môže niečo 
zmeniť. Čakal ho zákrok, pri kto-
rom mu mali zrazeniny z oka odsať. 
V opačnom prípade  hrozilo riziko, že 
zrazeniny spôsobia odlúpenie sietnice 
a slepotu.

■ SVETIELKO NÁDEJE
Ráno po operácii počul hlasy.

Neznáme ruky mu sňali obväz 
a odrazu uvidel svojich operatérov 
Bohuslava Hlôšku a Máriu Červeňovú. 
Do zmrzačeného života mu  zažia-
rilo svetielko nádeje. Ešte rok chodil 
k doktorke Červeňovej,  ktorá mu 
laserom  likvidovala novovytvorené 
krehké cievky, ktoré mohli spôsobiť 
nové krvácanie.

Rok zotrval na maródke. Mal 
tridsaťšesť rokov. Priznali mu trvalú 
invaliditu. Stále častejšie hľadal odpo-
veď na otázku: „V našej rodine nikto 
nemal tú prekliatu cukrovku. Prečo 
práve ja?“

Zdravotný stav sa napriek liečbe 
zhoršoval. V roku 1997 musel pod 
dozorom nefrológa Daniela Devečku 
chodiť trikrát do týždňa na hemodia-
lýzu. Štvorhodinové „čistenie krvi“ 
znášal pomerne dobre. Od roku 1998 
začal chodiť na stabilizačnú liečbu 
do Národného endokrinologického 
a diabetologického ústavu v Ľubochni. 
Doktorka Eva Kréze-Spirová ho nauči-

ŽivŽivot Ľubu a JJURIURIŠA ŠA ssa sa sasa sa sasasasa a vrvráttil do nonoormármármármármámálnylnyllnynyyylnyyyylnyllnl ccchch ch ccc koľk ajajjííjíjíjíjíjíjí. P. PPPPP. PPP. PP. PPP. Paaaacacaciacacaccacaaa ent (v strede) 
s ps ps predredre nostom urolóolóóógiegiegiegiegieieieegieee VlVlVlVlVlVllVlVlVladiadiadiadaddadiadadiadiaddida mírmírrmírm omomom omomo BaBaBaaaaalaalážoážooáž m am a prprimáimáimáimáimáámm rrrromrom Františkom Hamplom.
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Z  k o l í s k y  d e m o k ra c i e  v y ra s t á  o b l u d a  b a n k o k ra c i e 
tomto spoločenstve, keď tí ostatní 
sú tam viac-menej iba do počtu? 
A dokonca aj títo dvaja vrcholoví 
politici sú v podstate bábkami, 
keďže prvé i posledné rozhodujúce 

slovo má finančná moc – banky. 
K tomu ešte pristupujú záhadné a 
nedefinované finančné trhy. Tu už sa 
končí politická demokracia a nastu-
puje bankokracia. A Gréci sa roz-
hodli tejto diktatúre vzoprieť, lebo už 
sú tlačení na okraj holej existencie. 
Treba len veriť, že nezostanú v tomto 

strete osamotení, preto by sme im 
mali prejaviť podporu a dôsledné nie 
povedať agresívnej bankokracii.

Chudobné Slovensko bude na 
základe rozhodnutia iných zachra-
ňovať Grécko. Chudobnejší sloven-
skí dôchodcovia budú prispievať 
gréckym,  bohatším. Isto, solidarita 
je potrebná, no ak o nej rozhodujú 
ľudia, a nie banky. Takáto solidarita 
je falošná. Európania v podstate 
nezachraňujú Grécko, ale bankový 
kapitál. Lebo Gréci naše pôžičky 
obratom odvádzajú na účty bánk.

 Ivan LUŽÁK
Karikatúra Andrej MIŠANEK

B E S E D N I C A

Priznám sa, že pôvodne som 
celkom dobre nerozumel tvrdeniu, 
že v súčasnom dianí  v Grécku ide 
o demokraciu. Lenže postupne som
dospel k súhlasnému názoru. Tento
neveľký štát bojuje s nadnárodnými
bankami a finančnými inštitúciami
o náhradu dlhu, ktorý bol spôso-
bený najmä nanútenými (zbrojnými)
nákupmi od západných štátov, pre-
dovšetkým USA, Nemecka a Fran-
cúzska. Hlavnoprúdové médiá dlho-
dobo šíria propagandu o vysokých
platoch a dôchodkoch Grékov, pri-
čom zabúdajú uviesť, že podobná,
a ešte aj vyššia úroveň platov
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Štúr v špičke európskych vzdelancov

Ľudovít Štúr sa  stal do znač-
nej miery vzorom nielen národného 
buditeľa, politika a jazykovedca, 
ale i pedagóga a literárneho teore-
tika. Dokazuje to aj výstava SNM-
-Historického múzea na Bratislav-
skom hrade venovaná dvojstému 
výroč iu narodenia Ľudovíta Štúra 
s názvom Ľudovít Štúr – reformá-
tor slovenskej spoločnosti. Výstava 
predstavuje na devätnástich tema-
tických paneloch a prostredníctvom 
štyristo múzejných, galerijných 
a archívnych exponátov jeho život
 a dielo v kontexte slovenských dejín 
od č ias Veľkej Moravy po súčas-
nosť. Odkazuje na zdroje, na ktoré 
Štúr nadviazal, podrobne mapuje 
jeho životnú dráhu a dielo, ktoré 
vytvoril, a ukazuje, ako sa v jed-
notlivých historických obdobiach až 
po súčasnosť nap ĺňal jeho ideový 
a mravný odkaz. Výstava tým nesie 
náboj posolstva dnešku a potrvá do 
17. januára 1916.

■ ŠTÚR AKO AUTOR
Podľa Bibliograf ie písomníctva 

slovenského na spôsob slovníka od 
Ľudovíta Vladimíra Riznera Ľudo-

vít Štúr vydal počas svojho života 
desať samostatných knižných pub-
likácií. Jedenástou knihou bol poli-
tický spis Slovanstvo a svet budúc-
nosti, ktorý vyšiel po prvý raz v roku 
1867 v ruskom preklade. Toho sa 
však Štúr už nedožil. No je tu ešte 
jedno Štúrovo dielo, ktoré môžeme 
považovať za absolútne pôvodné. 
Je to kniha O poézii slovanskej. 
Predstavuje súbor štúdií Ľudovíta 
Štúra, ktoré prednášal študentom 
na evanjelickom lýceu a neskôr aj 
v súkromí svojho neďalekého bytu 
vo fernolayovskom dome na Panen-
skej ulici č. 1 v Bratislave. Dva razy 
do týždňa – v stredu a v sobotu – 
sa po večeroch schádzala u neho 
slovenská mládež, počúvala Štú-
rove prednášky, robila si poznámky, 
a tak pokračovala v samovzdelá-
vaní. Bolo to v polovici štyridsiatych 
rokov 19. storoč ia na jar 1844 a na 
jar 1845. Štúr sa tak vlastne stal 
zakladateľom slovenskej literárnej 
vedy, keďže už vtedy si jasne uve-
domoval, že nestačí iba podporovať 
a zveľaďovať pôvodnú slovenskú 
literatúru, ale treba ju dávať do kon-
textu s inými literatúrami, logicky 

Ľudovít Štúr patr í  bezpochyby k najvýznamnejším osobnost iam moderných slovenských dej ín. 
Zapísal sa do nich ako ideový tvorca, iniciátor a ak t ívny real izátor zmien slovenskej spoločnost i 
v mimoriadne ci t l ivej etape je j  vývoja , v čase prechodu od stavovskej spoločnost i  k spoločnost i 
obč ianskej .  Svojou mnohostrannou č innosťou sa zaslúž i l  o rozvoj slovenského národného hnut ia , 
k toré pod jeho vedením nadobudlo schopnosť  v iesť  zápas za národné práva Slovákov v ťažkých 
podmienkach národnostného út laku, úst iaceho do snáh o pomaďarčenie Slovákov. Hlavným cieľom 
ž ivotného snaženia Ľudovíta Štúra bolo povzniesť  Slovákov ako svojby tný národ cestou všestrannej 
modernizácie na úroveň  vyspelých európskych národov. Tento cieľ  však nemali  dosiahnuť  na úkor 
iných, ale vlastným pr ič inením.

Na Bratislavskom hrade si pripomíname jednu z kľúčových postáv dejín

Krivenie slovenských dejín na pokračovanie
Áno a  nie Jána Čarnogurského, Spolok slovenských spisovateľov, Bratislava 2015

Knižka Áno a nie Jána Čarnogurského v rozhovore s Ivou Ker-
nou by si zaslúžila podrobný rozbor. Predovšetkým preto, že 
protagonista je výraznou tvárou slovenskej ponovembrovej 
politiky a je aj synom politika z rokov 1939 – 1945. Obidve sku-
točnosti sú premietnuté v knižnom rozhovore a obidve cez lás-
kavú optiku spomienok, v akých sa zvyčajne všetko zlé obráti 
na dobré. 

Ján Čarnogurský sa v novodobej histórii Slovenska zapísal 
ako politik, ktorý odmietol jej zvrchovanosť. Iba KDH hlasovalo 
proti prijatiu deklarácie o zvrchovanosti SR a iba KDH hlasovalo 
proti slovenskej ústave. To sú nepopierateľné fakty. Čarnogurský 
stál na čele Kresťanskodemokratického hnutia desať rokov od jeho 
vzniku. „Národy sú nositeľmi kultúry a sú médiom, cez ktoré sa pre-
náša kresťanstvo,“ tvrdí vo svojej knižke. Vnucuje sa otázka, prečo 
teda bránil vzniku samostatnej SR. Napokon aj v knižke priznáva, 
že „národná otázka v zmysle samostatnosti nebola pre KDH témou 
číslo jeden“. Dá sa teda povedať, že hlasovanie KDH proti zvrcho-
vanosti bol nepriateľský akt nielen voči národu, ale aj voči kres-
ťanstvu? Môže byť slabou útechou jeho politologická úvaha o vte-
dajších snahách dosiahnuť suverenitu Slovenska, lebo „by nebolo 
dobré, že by to niektorí vnímali ako Slovenský štát a mohlo sa stať, 
že by sme zostali medzinárodne izolovaní“. Čarnogurský zostal iba 
pri bonmotoch o slovenskej hviezdičke na európskom nebi, aj keď 
sám hovorí, že „politika je o sile, nie o poetických heslách“. 

Ak by mala byť knižka zaradená do literatúry faktu, nemala by 
obsahovať také fundamentálne chyby ako situovanie vzniku Morav-
číkovej vlády do roku 1993 a iné. V súčasnosti sa nedá očakávať 
polemika o Čarnogurského knižke, a to tiež o niečom svedčí. 

Eva ZELENAYOVÁ   

Alexander GOTZ – Oficiálny plagát MS k jubilejnému roku Ľ . Štúra

a pripravil z nich samostatnú a veľmi 
cennú monograf iu, ktorá rešpektuje 
pôvodný Štúrov názov O poézii slo-
vanskej. Knižne vyšla v Matici slo-
venskej  v Martine v roku 1987 ako 
29. zväzok série Documenta Littera-
ria Slovaca. Už zosnulý editor Pavol 
Vongrej pripravil publikáciu veľmi 
starostlivo. Napísal k nej rozsiahlu 
úvodnú štúdiu, podrobné poznámky 
a vysvetlivky i menný register. A tak 
dnes presne vieme, aký bol koncept 
týchto Štúrových prednášok a aké 
názory, úvahy a teoretické postuláty 
v nich prezentoval.

■ OD SLOVENSKA PO UKRAJINU
Ľudovít Štúr mal koncept pred-

nášok rozvrhnutý nasledovne: 
I. časť – Poézia symbolická, Poé-
zia klasická, Poézia romantická 

v prvom rade s tvorbou slovanských 
národov. 

Originálne rukopisy Štúrových 
prednášok sa nám nezachovali, 
stratili sa v prachu súkromných 
archívov alebo pri posmrtnom 
upratovaní jeho posledného bytu 
v Modre. 

■ DÔLEŽITÁ MONOGRAFIA
Zachovali sa nám však odpisy 

týchto prednášok. Nie rýchle a ste-
nograf ické poznámky poslucháčov 
na prednáškach, ale priamo odpisy 
zo Štúrových originálov. Urobili ich 
jeho traja žiaci, ktorí nie sú v deji-
nách našej literatúry až takí frek-
ventovaní: Karol Alexander Mod-
ráni, Ján Jaromír Matička a Ján 
Jaroslav Kmeť. Z nich najúplnejší 
je odpis Karola A. Modrániho, Štú-
rovho spolurodáka z Uhrovca, ktorý 
ho urobil na žiadosť všestranného 
kultúrneho a národno-osvetového 
pracovníka, no najmä hudobníka 
Jána Kadavého.

Všetky tri odpisy sa zachovali 
v literárnom archíve Matice slo-
venskej. Tam po nich siahol lite-
rárny historik Dr. Pavol Vongrej 
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desiat. Ja osobne som si pre tieto 
slová vytvoril termín „írečizmy“, 
ale nebolo to stále tak. Napríklad 
v roku tisíc deväťstodvadsaťdva 
vyšiel v istom pražskom naklada-
teľstve Slovensko-český slovník. 

Bol potrebný najmä pre českých 
úradníkov, od notárov až po žan-
dárov, ktorí po vzniku Česko-Slo-
venska prichádzali na Horné Uhry 
scivilizovať našincov. Či už na 
obecnom úrade, na colnici niekde 
v Užhorode, prípadne na želez-
ničnej stanici vo Vrútkach bolo 
potrebné, aby príslušný úradník 
ovládal slovenčinu aspoň do tej 

miery, že rozozná korytnačku od 
želvy. 

Mimoriadne výživnou pasá-
žou v spomínanom slovníku bola 
časť nazvaná „nadávaniny“. 
V súčasnosti by sme to azda 

nazvali nadávky, ale český editor 
mal onakvejší nápad. A tak sa náš 
český brat spoza Moravy mohol 
naučiť slová ako: hniliak, chrch-
liak, dudroš, pľundriak, migrifič, 
koťuha, ba aj kujón kujónsky. 
V prípade nežného pohlavia: 
škrata, maškara, oštinoha, nalpa 
a končilo to neuveriteľne šar-
mantným zola neočatá. 

Svojho času som vo svojej 
novinárskej praxi uvzato vpašo-
vával podobné slovíčka do pub-
licistického textu. Skončilo sa 
to niekedy na prelome storočí 
(nemyslím tým samozrejme sto-

ročie devätnáste, ale dvadsiate 
prvé), keď mi mladučká kolegyňa 
s veľkým otáznikom v očiach 
podčiarkla slovné spojenie „lepá 
deva“ a spýtala sa ma, či to zna-
mená prostitútka. Stálo ma to pol 
hodiny jazykovedného výkladu, 
a aj tak neviem, či z toho niečo 
pochopila. Neskoro je však dnes 
plakať nad stratenými slovami, 

keď krčma je pub a krepáň je 
lúzer. Ale aj tak by som si živo 
vedel predstaviť Eriku Judíny-
ovie, ako v Smotánke na našej, 
že vraj najsledovanejšej televíz-
nej stanici pekne írečito povie: 
„Načim je povedať, že tá nová 
frajerka Borisa Kollára je lepá 
deva. Žiadna zola neočatá, nedaj-
boh oštinoha. No ten kujón Boris 
by sa už mohol hamovať, lebo 
si ich, beťár jeden, nahonobil aj 
s detvákmi celú perepúť. Anciá-
ša mu naháňam!“ Uznajte sami, 
nebolo by to fajnovejšie mode-
rovanie ako neustále používanie 
slov typu: kúl, outfit, šoping, 
selfí, žúrka a podobných čudes-
ností? Ej bisťu!

Marek DANKO

Ako naše írečité slová nahrádzajú jazykové čudesnosti

H U M O R E S K A

Načim sa je, milí priatelia, 
zamyslieť, kam sa podeli slová, 
ako je napríklad to úvodné 
načim. Naša slovná zásoba, 
bohužiaľ, schudobnieva rých-
lejšie ako slovenský dôchodca. 
Kde sa podeli výrazy ako: toľme, 
postať, rumádzgať, anciáš, 
prípadne perepúť. Ja viem, 
že všetky tieto a ďalšie milé 
slová sú už dávno v šuplajz-
ni (zásuvke) kdesi v Jazyko-
vednom ústave Ľudovíta Štúra. 
Predpokladám, že niekde medzi 
kuchynkou a skladom čistiacich 
prostriedkov pre upratovačky 
a kľúč od spomínanej zásuvky 
naposledy videl hospodársky 
správca niekedy v roku deväť-

Šesťdesiate roky boli mimoriadne plodné pre súčasnú 
strednú a „strednú staršiu“ generáciu spisovateľov. Mená 
ako Jozef Urban, Tatiana Lehenová, Andrijan Turan, Marián 
Milčák či Ivan Kolenič a ďalší určujú súradnice našej 
poetickej tvorby v čase, keď básnik musel kľučkovať medzi 
ideológiou vonkajšieho sveta a svojou najvnútornejšou 
výpoveďou. Tam sa cibrila nielen básnická erudícia, ale 
aj charakter tvorcu. Medzi poetky z tejto generačnej vlny 
patrí aj výrazná autorka Eva LUKÁČOVÁ. 

Narodila sa 28. júla 1965 v Trnave a na Filozofi ckej fakulte UK v Bratislave 
vyštudovala odbor prekladateľstvo – tlmočníctvo, konkrétne angličtina, japončina. 
V rokoch 1993 – 1995 postgraduálne študovala japonský jazyk a literatúru na 
Hokkaidskej univerzite v Sappore a v rokoch 1998 – 2002 klasickú a súčasnú 
japonskú literatúru na ósackej univerzite. Štúdium absolvovala doktorandskou 
prácou v japončine na tému Piesočná žena Kóba Abeho. Eva Lukáčová začínala 
sústavnejšie uverejňovať svoje básne v literárnych časopisoch na prelome 
osemdesiatych a deväťdesiatych rokov. Debutovala v zborníku mladých autorov 
Hlbokozelená žena v roku 1998 a nasledoval jej básnický debut Divosestra v roku 
1999,  za ktorý získala hneď niekoľko ocenení. Okrem Ceny Rubato za poéziu aj 
prestížnu prémiu Ivana Kraska a cenu za Debut roka od časopisu Knižná revue. 
Nasledovali básnické zbierky Diabloň (2005) a Havranjel (2011), ktoré podľa 
literárnej kritiky: „Ukrývali v sebe obraznosť mladej poetky, plnú nápaditosti, 
vášne i bolesti, no bol tu prítomný aj cit pre mieru, zmysel pre jemnosti, to všetko 
poznateľné a uchopiteľné len ľuďmi s poetickým videním. Práve takéto vnímanie 
sveta cítiť zo všetkých básní talentovanej poetky Evy Lukáčovej.“ V súčasnosti sa 
autorka venuje okrem poézie tlmočeniu a prekladom z japončiny. Žije v Trnave 
a nedávno oslávila okrúhle jubileum, ku ktorému jej v mene redakcie a najmä 
všetkých milovníkov poézie srdečne blahoželáme!

(mab)

Poetka s japonskou výbavou

M E D A I L Ó N

a Pochop poé-
zie slovanskej, 
II. časť – Poézia 
epická, Poézia 
lyrická, Srbská 
národná epika, 
S l o v e n s k á 
ľudová lyrika 
a Ukrajinská 
poézia drama-
tická. Týmto 
s a m o s t a t n ý m 
štúdiám, ktoré 
vcelku vytvárajú 
obšírnu mono-
grafiu, predchá-
dzal úvod o vý-
zname umenia 
a poézie zvlášť 
v živote človeka 
i národov, pri-
čom práve poé-
ziu kladie na pie-
destál všetkých 
umení. Umenie 
ako celok defi-
nuje takto: „Ume-

nie nič je inšie, jako objatie sa ducha 
s predmetom, alebo preniknutie
a spojenie sa ducha s prírodou.“

Spomínané knižné vydanie 
pôvodných (len pravopisne upra-
vených) prednášok Ľudovíta Štúra 
O poézii slovanskej je aj posmrtným 
naplnením pôvodného zámeru autora, 
ktorý ich chcel vydať knižne, no 
v rušných revolučných časoch druhej 
polovice štyridsiatych rokov 19. sto-
ročia mali svoju prioritu iné ciele 
a zámery. 

Zdalo by sa, že život a dielo 
Ľudovíta Štúra sú už úplne zmapo-
vané. No ako pri všetkých mysliteľoch, 
ktorých myšlienky a činy presiahli do 
veľkej miery danú dobu, aj v prípade 
tohto velikána sa stále objavujú nové 
fakty, ktoré ho posúvajú do špičky vte-
dajších európskych vzdelancov.



O S O B N O S T I  S L O V E N S K A

1 0 . S T R A N A 31/2015

8.august 2015 W W W . S N N . S K

Nielen pre Nobelovu cenu, 
ktorú dostal jeho český profesor 
Heyrovský – ale najmä preto, že  
práve Ilkovič, jeho prvý pomocník, 
objav polarograf ie vedecky zdôvod-
nil najkratším a najpresvedč ivejším 
spôsobom: matematickým vyjad-
rením. Rovnicou, ktorá sa v celom 
svete odvtedy volá I lkovičova.

■ BOL POJEM
Aj keď v odborných kruhoch, 

v Slovenskej akadémii vied, ktorú 
zakladal, v generácii odchovancov 
na  Slovenskej vysokej škole tech-
nickej (dnes STU) a Prírodovedec-
kej fakulte UK bol pojem, v širšej 
verejnosti sa už  o ňom vie málo. 
Možno v staršej generácii to meno 
ešte zazvučí, možno sa aj spojí 
s fyzikou – a  tým to končí. Boli 
však časy, keď I lkovič nebol známy 
len ako najbližší spolupracovník 
laureáta Nobelovej ceny Jaroslava 
Heyrovského, ale ako muž, čo dví-
hal našu povojnovú vedu na európ-
sku úroveň a s Jurom Hroncom 
a Lacom Novomeským aj slovenské 
vysoké školstvo.

Keď  sa po vzniku prvej Slo-
venskej republiky vrátil z Prahy na 
Slovensko ako mladý docent, obhá-
jil sotva tr idsať tr iročný t itul uni-
verzitného profesora a vo februári 
1940 ho vymenovali za prednostu 
Ústavu fyziky vtedajšej Vyso-
kej školy technickej v Bratislave. 
Od jesene sa  stal aj prednostom 
Fyzikálneho ústavu Prírodove-
deckej fakulty a v rokoch 1942 – 
1945 bol dekanom tejto školy.  Po 
vojne zakladá Slovenskú akadémiu 
vied, je garantom jej prírodoved-
ných pracovísk a celé desaťro-
č ia pôsobí v jej vedení... Hoci sa 
dodnes zachovalo veľa spomienok 
na túto osobnosť, nejestvuje o ňom 
ani len kusé súhrnné dielo. Podlž-

Pri tridsiatom piatom výročí úmrtia Dionýza Ilkoviča (1907 – 1980) patrí sa nám pripomenúť túto výnimočnú 
osobnosť Slovenska, muža, ktorého treba priradiť k takým velikánom našej vedy, ako boli banskoštiavnickí 
bratia Hellovci, Matej Bel, Jedlík, Petzval, Bahýľ, Murgaš, Štefánik, Aurel Stodola, Čabelka a ďalší, pričom 
ohlasom vo vedeckom svete  – vidí sa mi  –  všetkých predstihol. 

 Keď pred deväťdesiatimi rokmi – v roku 1925 – vyšla zbierka básní pod názvom Kytica, len málokto tušil 
a vedel, že jej autorka, ktorá sa ukryla pod pseudonym Magda, je vlastne tridsaťročná skromná slúžka 
a vyučená krajčírka Žofia THIELOVÁ. A to ešte túto útlu knižku prisúdili v kartotečnom zázname Univerzitnej 
knižnice v Bratislave básnikovi Ignácovi Grebáčovi-Orlovovi. Stalo sa to zrejme preto, že spomínaný básnik 
uviedol zbierku básňou Na cestu, ktorú autorke zložil 4. februára 1922 vo Veličnej, kde pôsobil  ako kaplán.

Ján ČOMAJ – Snímka: archív redakcie

Pavol M. KUBIŠ – Snímka: archív redakcie

Zabudnutá  veršovníčka  z Oravy

Zostal v tieni nosite ľa Nobelovej ceny... 

Od prvých veršov Žofi e THIELOVEJ uplynulo deväťdesiat rokov

Ilkovičova rovnica je vyše polstoročia svetovým pojmom fyziky

né princípy správania, ktoré doňho 
vložila rodinná výchova a najmä 
jeho otec  Hillar ión Ilkovič.  S č is-
tým svedomím však možno kon-
štatovať, že Dionýz Ilkovič bol č lo -
vekom neoblomným, zásadovým 
a spravodlivým aj v najťažších 
okamihoch  života. Keď ho raz 
ktosi z ústredného výboru strany 
upozornil, že ak už chodí do kos-
tola, nemal by tam aspoň parkovať 
autom..., ospravedlnil sa, že si asi 
nevšimol značku zákaz státia.

■ HEYROVSKÉHO ASISTENT
Vráťme sa však k polarograf ii. 

V  roku 1924 odchádza Dionýz Ilko-
vič do Prahy  študovať strojníctvo 
a elektrotechniku. Po roku zisti l, 
že ho viac láka veda ako praktická 
technika, že je ustrojený skôr pre  
uvažovanie a experimenty ako pre 
konštrukcie strojov. Zapisuje sa 
teda na Prírodovedeckú fakultu 
Karlovej univerzity s tým, že chce 
študovať chémiu a ako ved ľajšie  
predmety fyziku a matematiku.

Vďaka vytrvalosti, cie ľavedo-
mosti a nespornému talentu zvládol 
štúdium všetkých troch odborov, čo  
na zač iatku dynamického dvadsia-
teho storoč ia nebolo ľahké. Neskôr 
sa táto vybavenosť jasne  prejavila: 
aj keď sa  venoval fyzike č i fyzikál-
nej chémii, štúdium matematiky mu  
prospelo – jeho vedecké práce sa 
vyznačujú maximálnou matematic-
kou korektnosťou a logikou. 

vo ľoval  však nadobudnú ť  s i  uč i -
te ľskú kva l i f ikác iu  d ia ľkovo.  Ako 
š t y r idsa ť ročná ( ! )  s i  teda musela 
sadnú ť  medz i  pätnás ť ročné d iev-
čatá a s  n imi  š t y r i  roky š tudova ť 
v  Uč i te ľskom ústave v  Levoč i .

Po skončení  š túd i í  uč i la 
v  Odor íne na Sp iš i  a  v  Ružom-
berku.  Popr i  pedagogicke j  p rác i 
s i  naš la  čas a j  na l i terárnu 
t vorbu.

■  ROZTR ATENÉ  D IELO
Ako uč i te ľka Magda písa la 

n ie len básne (v y t vor i la  ich  oko lo 
s topä ťdes iat),  a le  a j  k rátku 
prózu,  d ivadelné scénky a  ve ľa 
prek lada la  z  maďarč iny  a  po ľ -
š t iny.  Ťažko by sme dnes pozb ie -
ra l i  je j  l i te rárne práce,  sú roz t rú -
sené po nov inách a  časopisoch. 
P lody je j  ducha sú väčš inou 
nenáročné,  nábožensky mot ivo -

Počas  štúdií sa staral aj 
o fyzickú zdatnosť a hoci telocvik 
nebol povinným vysokoškolským 
predmetom, on si ho do indexu 
zapisoval každý semester. Bol atlé-
tom aj č lenom pražského aeroklubu 
a jeho vetroň sa pravidelne vzná-
šal nad mestom. Majstrovsky 
hral  na balalajku a mandolínu,  aj 
v  orchestr i Spolku slovenských 
študentov v Prahe.

Už  ako študent sa stal asis-
tentom profesora Jaroslava Heyrov-
ského, významného vedca, ktorému 
v roku 1959 udelil i Nobelovu cenu 
za vynález polarograf ie a zostroje-
nie polarografu.   

■ O ČO  IŠLO?
Polarograf ia analyzuje che-

mické a biologické látky e lek t ro lý -
zou ,  p r i  k to re j  j ednu  z  e lek t ród 
t vo r í  o r tu ťová k vapka .  Pods t a tou 
metódy  je ,  z jednodušene  pove -
dané,  meran ie  záv is los t i  e lek t -
r i c kého  p r údu  od  napät ia  medz i 
e lek t ródami .  V  p ra x i  sa  po la -
rog ra f i a  up la tňu je  ako  r ých ly, 
re la t ívne  lacný  a  ve ľmi  c i t l i v ý 
spôsob chemicke j  ana lý z y  vo 
v ýskume a  v  p r iemys le,  l ekár-
s t ve,  f a r mác i i ,  po t rav inár s t ve 
a  pod.,  p r ičom umožňu je  nepre -
t r ž i té  rozbo r y.  

Po rokoch exper imentova-
n ia  Heyrovského metódu zovše -
obecni l  a  matemat icky v y jadr i l 
p ráve I lkov ič .  Formulác ia  tohto 
f yz iká lneho vz ťahu je  na ce lom 
svete známa ako I lkov ičova rov-
n ica.   Tak sa uvádza  vo všetkých 
učebnic iach  i  vedeckých d ie lach.  
Sám  Heyrovský označ i l  I l kov i -
čovu rovn icu za zák ladný zákon 
po larogra f i e  a  napísa l  o  ne j :

„ Po  p r v ých  exak tných  záko -
noch  Faradayov ých  z  rokov  1833 
a ž  183 4 p r ináša  I l kov ič  o  s to 
rokov  neskôr  dos ia ľ  na jexak t -
ne j š í  zákon  20.  s to roč i a .“  

A j  napr iek  t akémuto  v yso -
kému hodnoten iu  I l kov ičovho 
p r ínosu  Hey rovsk ý Dionýza I lko -
viča vo svojej prednáške pr i ude-
ľovaní Nobelovej ceny z doteraz 
nepochopite ľných príč in nespome-
nul ani slovkom, čo I lkoviča ve ľmi 
zabolelo.  

A le aj taký býva osud osob-
ností svetovej vedy.

rého autorom je  uč i te ľ  a  l i te rát 
Jozef  Janek (1912 – 1999).

Z kuse j  správ y v  Národných 
nov inách sa dozvedáme,  že 
v  S lan ic i  p r i  s tom v ýroč í  smr t i 
Antona Berno láka (15.  januá-
ra 1913)  predn ies la Ž .  Th ie -
lová úr y vok zo S ládkov ičovho 
Det vana.  Ako po los i rota sa do 
škô l  nedosta la.  Ve ľa č í t a la ,  uč i la 
sa cudz ie reč i ,  pozorova la ž ivot 
oko lo seba.  A čo v ide la ,  prež i la 
a  precí t i la ,  po lož i la  ( i  bez zna-
lost i  poet iky)  na pap ier.. .

Od svo j ich osemnást ich 
rokov prav ide lne pr isp ieva la do 
Sväte j  rod iny;  počas pr ve j  sve -
tove j  vo jny to  bo l i  p rot ivo jnové 
v ýkr iky.  V zb ierke Ky t ica,  k torú 
venovala b iskupov i  Jánov i  Vo j -
taššákov i ,  ich uv ied la  v  čast i 
Mračná t iahnu.  V básni  Dúfa jme 
hor l í  zasa za poko j ,  lásku,  ch l ieb 
a ho jnos ť  dobrodenia.  Vo ver-
šoch v  básni  Noc predvída už 
kon iec vo jny:  „ . . .  O j ,  sv i tne! 
Lenže v  k toré ráno? “

Pozoruhodná je  báseň  Nad 
padnut ými:

„ . . .  Ta,  k  rovom vaš im, 
k  smutným mohy lám, kde smr ť 

roz t re la  č i e rnu svo ju  s ie ť, / 
odk ia ľ  návratu,  vstan ia v iac 
n iet , /   t a  le t í  duch môj ,  ďaleko 
k  vám...“

■  UČ ITEĽK A MAGDA
Je j  ž ivotným snom bo lo s ta ť 

sa uč i te ľkou.  V rokoch 1920 až 
1923 pôsob i la  ako v ýpomocná 
uč i te ľka na Gazdinske j  ško le  vo 
Ve l ičnej .  Pr iš la  o  ch l ieb,  keď 
sa v  t lač i  zasta la  nev inne pre -
nas ledovanej  r iad i te ľky Eleny 
So l lár ikove j . 

„S tud a bo les ť  s rdce naše 
zv iera,  k r ivdu se jú na s loven -
skú hrudu,“  č í t ame v je j  básni . 
V Národných nov inách predsta -
v i la  svo ju  r iad i te ľku ako pred -
stav i te ľku česko -s lovenskej  vzá -
jomnost i  (šestnás ť  rokov v yu -
čovala na Morave).  Po vo jne 
zr iad i la  vo Ve l ičnej  gazdinskú 
ško lu,  z  k tore j  ju  po t roch rokoch 
v yš t va l i .  Súčasne s  ňou musela 
ško lu opust i ť  i  Žof ia  Th ie lová. 
Potom ako v ýpomocná uč i te ľka 
vo Vršatskom Podhradí  s i  n iečo 
našet r i la  a  podala  s i  ž iados ť 
o  pr i ja t ie  na uč i te ľský ústav. 
Vtedajší  ško lský systém nedo -

vané;  prozaické pokusy sú za lo -
žené na medi tác iách s  mora l is -
t i ckým a d idak t icko -v ýchovným 
zac ie lením.

Spomínaná zb ierka básní 
Ky t ica je  z ložená z  p ia t ich čast í . 
V Anto lóg i i  mladej  s lovenske j 
poéz ie (1933)  je j  uvere jn i l i 
básne Sen na s tavbe a Starenka. 
V oboch poukazuje na nerovnos ť 
ľudí,  zastáva sa chudoby.  Z po ľš -
t iny pre lož i la  Mes iac  Panny 
Már ie.  No značná čas ť  básní 
osta la  v  je j  archíve.

Po smr t i  E leny So l lár iko -
ve j  (to  píše Theo Herke ľ  F lo r in 
v  Orave,  1970,  č ís lo  12),  odo -
vzdala F lor inov i  ba l ík  veršov 
a l is tov s  t ými to  s lovami:  „ Bude 
to  v  dobr ých rukách.“  Čo bo lo 
v  tomto ba líku,  to  sa už sot va 
dozv ieme...

●●●    
 Jozef  Janek pr ipomína, 

že Žof ia  Th ie lová chod ieva la 
na prázdniny do svo je j  rodnej 
drevenice postavenej  na brehu 
Orav y.  Svoj  rodný dom osp ieva la 
tak to:  „ . . .  A čo t i  z ima ubra la na 
k ráse/  v  s lnečnom opä ť  zaskv ieš 
sa jase/  pôvabu svo jho rodný 
domček náš...“  

Popod je j  rodný dom sa va l i l i 
p rúdy vody.  Pozorovala,  ako p l t -
níc i  zápas ia  s  drav ými  v lnami 
Orav y.  To ju  inšp i rova lo  k  básn i 
M ladý p l tník  (Orava,  1929,  č ís . 
8):   

„... Sme chudobní, 
už – ja bych vesloval,
mám dlane k práci, vôľu, chuť,
mala bys na soľ. 
Prosil , celoval...“

a veľa ďalších tvorivých ľudí, medzi 
nimi aj zástupca šéfredaktora tohto 
časopisu... 

Žil v čase  búrok a prevratov, 
vo ve ľkej frekvencii spoločenských 
zmien. Otec – gréckokatolícky 
kňaz, bol tvrdo prenasledovaný 
najmä v rokoch, keď režim túto 
cirkev zakázal a veriaci sa museli 
stať pravoslávnymi. Najmladší brat 
– novinár, si v prešovskej kaviarni 
po povstaní zanôti l ruskú pieseň, 
veď Rusi už boli za humnami, ges-
tapo ho zatklo, umrel v prešovskom 
árešte... Nebolo ľahké  vo svete 
udávania a neprajnosti udržať si 
vštepené životné postoje a základ-

Ignác Grebáč ,  k tor ý sa po 
roku 1945 už venoval len kňaz-
skému povolaniu,   pr vot inu Žof ie 
Thie lovej  vyprevadi l  na cestu 
k č i tate ľom veršom: „ I  buďže 
všade uvítaná /  jak l igotavá 
hviezda ranná! “  a recenzent i 
akosi  prehl iadl i ,  že až na t retej 
st rane zbierky sa pod menom 
Magda objavuje meno Žof ie 
Thie lovej...  Táto takmer zabud-
nutá s lovenská sp isovate ľka, 
prek ladate ľka,  pub l ic is tka sa 
narod i la  pred s to  dvads iat imi 
rokmi  –  22.  júna 1895 – v  Hornej 
Lehote (dnes okres Do lný Kubín) 
a  tam,  nedož i júc   sa an i  pen -
z ie,  i  umre la   26.  marca 1949. 
Pochovaná je  v  rod isku...

■  URY VK Y Z BIOGR AFIE 
Ak by sme chce l i  ozre jmi ť  je j 

ž ivotné osudy a predstav i ť  poet -
k ine p lody ducha,  musel i  by sme 
ich sk lada ť  z  neucelených in for-
mác ií ,  keďže b iograf ické fak t y 
o  ne j  by sme márne h ľadal i  po 
s lovenských encyk lopédiách č i 
de j inách l i te ratúr y.  Uce lene jší 
č lánok sme ob jav i l i  len v  t ý žden -
níku S loboda z  roku 1985,  k to -

nosť chce vyrovnať vydavateľstvo 
Per fekt, ktoré pr ipravuje  ucelený 
obraz tohto nesporne  zaujíma-
vého vedca.   

■ ČLOVEK ILKOVIČ
Profesor I lkovič bol slovenský 

Rusín ako veľa iných osobností 
Slovenska – medzi Amerikánmi 
napríklad bankár Michal Bosák, 
zakladateľ pop ar tu Andy Warhol, 
prvý predseda Svetového kon-
gresu Slovákov Štefan Roman, tu 
doma významní lekári Juraj Šteňo 
a Michal Šteňo, režisér Juraj Jaku-
bisko, karikatur ista Fedor Vico, 
herci Čekovský a Mňahončák 

O S O B N O S T I  S L O V E N S K A

Dionýz IILKOL VIČV  (vľavavavoo) o) ood d štuštudendentsktskýchých rorookovkovv vyvyniknikal al mnomnohorhorakoakosťosťou zu záujáujmovmov.

Poetktkaktkakkk ŽoŽoŽoŽoŽŽoŽŽŽŽŽ fiafiaafiaaf THTHTHTHHTHHIELIELIELIELIELIE OVÁOVÁOOVÁOO
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Rekord  s Budhom

Neografia po novom

Dom Matice slovenskej 
v Rožňave nezameriava svoju 
pozornosť len na aktivity spo-
jené s kultúrou, so špor tom 
a sociálnymi vecami, ale usi-
luje sa podporovať aj netra-
dičné aktivity, a ak sú zmyslu-
plné alebo užitočné, motivuje aj 
iných ľudí na podobné zaujatie 
č i zameranie. Ladislav Hlavács 
nás v minulých dňoch oslo-
vil na spoluprácu pri tvorbe 
slovenského rekordu, lebo je 
presvedčený, že má najväč -
šiu zbierku sošiek Budhu na 

 Budova bývalej Neografie v Martine opäť ožije. Niekdajší tlač iaren-
ský ruch celkom nahradí školský život. Evanjelická spojená škola v Mar-
tine kúpila prednú časť tzv. starej budovy Neografie. Jej riaditeľ Jozef 
Sopoliga avizoval, že je pripravená už aj zmluva na kúpu zadnej časti. 
Po úprave budú priestory slúžiť najmä žiakom druhého stupňa základnej 
školy a študentom gymnázia. Okrem tried tu pribudne jedáleň, telocvičňa 
a najmä odborné učebne a priestory pre výchovné predmety.           (ad)

V meste v tomto duchu zor-
ganizovali desiatky výstav, pred-
nášok, odhalil i nieko ľko pamät-
ných tabúľ osobnostiam, ktoré 
sa významnou mierou zaslúžil i 
o rozvoj mesta č i regiónu a mali 
nemalý podiel na ich propagácii 
a zvidite ľnení.

■ BOHATÁ KRONIKA
V bohatej kronike Holíča 

netreba dlho listovať a hľadať 
takéto príklady. V tomto roku si 
už pr ipomenuli sté výroč ie od 
narodenia Jána Boora, velikána 
divadelnej vedy, Daniela Rapanta, 
jedného z najvýznamnejších his-
tor ikov 20. storoč ia, pr ipravujú 

oslavy dvojstého výroč ia narode-
nia Ľudovíta Štúra, a samozrejme 
aj Pavla Groebla, prvého škol-
ského inšpektora na Slovensku. 
Práve jemu zač iatkom júna veno-
vali spomienkové podujatie pr i prí-
ležitosti stošesťdesiateho piateho 
výroč ia od narodenia. P. Groebl 
bol vedúca osobnosť kultúrno-spo-
ločenského života na zač iatku 20. 
storoč ia nielen v meste Holíč, ale 
aj v celom záhorskom regióne. Na 
podujatí sa zúčastnilo vyše šesť-
desiat detí a študentov z  miest-
nych škôl a predstavite ľov kultúr-
nej obce – matič iarov. Podujatie 
moderoval jeho organizátor Pavol 
Mihál, r iaditeľ Inštitútu vzdelávania 

O Holíči sa všeobecne vie, že sa tu cieľavedome usilujú o budovanie zdravého lokálpatriotizmu. Pestovanie 
hrdosti na mesto a ľudí, ktorí v meste žili či pôsobili, je tiež prioritou v činnosti  tamojších matičiarov, ktorí medzi 
pojmy lokálpatriot a správny patriot dávajú  znamienko rovná sa.

Pavol MIHÁL – Foto: autor

Vynikajúci pedagóg a  príkladný vlastenec
 V Holíči spomínali na prvého školského inšpektora Pavla Groebla Česko-Slovenska zakladá spolu 

s inteligenciou v meste Slovenskú 
obč iansku besedu a na zač iatku 
roka 1921 je pretransformovaná na 
Miestny odbor Matice slovenskej, 
kde sa stal predsedom.  Spoločne 
s č lenmi organizuje kultúrno-spo-
ločenský život, dobrovo ľné divadlo, 
verejnú knižnicu a iné kultúrno-
-spoločenské aktivity. V prvých 
dňoch vzniku Česko-Slovenska 6. 
novembra 1918 prichádza z Hodo-
nína do Skalice cez Holíč dočasná 
vláda na Slovensko. Práve pri 
prechode cez Holíč vymenuje 
splnomocnený minister školstva 
Anton Štefánek Pavla Groebla za 
prvého školského inšpektora na 
Slovensku. 

■ PRÍKLADNÝ UČITEĽ
Rok po príchode do Holíča sa 

oženil s Hermínou Boorovou, sest-
rou Jána Jaromíra Boora. Man-
želka mu však po krátkom čase 
zomrela. V roku 1893 sa P. Groebl 
oženil druhý raz s Adelou Štúro -
vou, neterou legendárneho Ľudo -
víta Štúra. S pr vou ženou mal i 
t r i  dcér y – Mi l icu,  k torá zomrela 
v mladom veku, Ľudmilu,  k torá sa 
vydala za profesora Chaloupec-
kého, známeho českého histo -
r ika,  a Hermínu, k torá sa vydala 
za Ľudovíta Bunčáka, školského 
inšpek tora v Skal ic i . 

Pavel Groebl bol  vynikajú-
c im uč i te ľom. Vedel s národným 
cítením pr ipraviť  svoj ich zve -
rencov do ďalších štúdií,  o čom 
svedč ia  svedectvá jeho ž iakov, 
k tor ými bol i  naprík lad profesor 
Ján Dobrucký, histor ik,  profesor 
a akademik Danie l  Rapant ,  Peter 
Boor,  Pavel Čermák a iní.  Svoju 
pozemskú púť  Pavel Groebl ukon-
č i l  2.  júna 1933 v Holíč i ,  kde je aj 
pochovaný.

Vychádzku na Oblík totiž už 
v roku 1844 opísal v prvom čísle 
Slovenských národných novín 
v prílohe Orol tatranský aj známy 
slovenský národovec a buditeľ, pat-
riaci do štúrovskej generácie, Adam 
Hlovík, ktorý pôsobil ako evanjelický 
kňaz v Giraltovciach. Výstup na 
Oblík má nielen turisticko-náučno-
-poznávací charakter s prírodoved-

ným zameraním, ale je aj spomien-
kou na národno-obrodenecké hnutie 
a boj za práva Slovákov v Uhorsku 
a vôbec na štúrovskú generáciu 
rokov 1840 – 1865. Podujatie orga-
nizuje Miestna organizácia SZPB 
v Petrovciach v spolupráci s obec-
ným úradom a Telovýchovnou jed-
notou SOKOL Vranov nad Topľou. 

(mp)

Vystúpili na Oblík – ako kedysi Hlovík

Matice slovenskej, a prednesom ho 
obohatil Anton Hupka, č len Miest-
nej organizácie Matice slovenskej. 

■ FAKTY ZO ŽIVOTA
Pavel Groebl sa narodil 23. 

decembra 1850 v Hontianskej Hod-
ruši. Obecnú školu vychodil vo svo-
jom rodisku a gymnázium v Revú-
cej, v prvom slovenskom gymnáziu, 
kde sa zoznámil s Jánom Jaromí-
rom Boorom, čo ich životné príbehy 
výrazne vzájomne previazalo. Štú-
diá musel po šiestich rokoch náhle 
prerušiť pre úmr tie rodičov. Popri 
zamestnaní ako uč i teľ menších 
detí v Starej Turej súkromne zložil 
uč i teľskú skúšku na Modranskom 
uč i teľskom ústave. Po uvo ľnení 
uč i teľského miesta v Holíč i sa na 
toto miesto medzi inými pr ihlásil aj 
on. A možno práve vďaka známosti 
s Jánom Jaromírom Boorom, ktorý 
už pôsobil ako evanjelický farár, sa 
P. Groebl stal uč i teľom na evan-
jelickej škole. Písal sa rok 1877 
a podľa dobových záznamov  je to 
zač iatok jednej z najkrajších etáp 
evanjelického školstva v meste. 
Napriek tomu už v šesťdesiatich 
rokoch odchádza do dôchodku, 
lebo sa nevedel stotožniť s vtedaj-
šou silnejúcou školskou polit ikou 
maďarizácie, ale neodchádza do 
ústrania. Intenzívne hospodári na 
kúskoch po ľa a učí nové metódy 
obhospodarovania. Po vzniku 

Aj keď je čas prázdnin 
a dovoleniek, ktoré využívame 
každý po svojom, najmä na 
pobyty v zahraničí a pri mori, 
predsa by sme si mali a mohli 
nájsť čas aj na lepšie spozná-
vanie miest a zaujímavostí, kde 
žijeme, kde sme sa narodili, 
vyrastali, kde trávime väčšinu 
roka. Aj preto sa výbor Matice 
slovenskej v Dúbravke v spolu-
práci s miestnym múzeom roz-
hodol priblížiť pamätihodnosti 
tejto bratislavskej mestskej časti 
všetkým, ktorí prejavia záujem 
o takúto poznávaciu exkurziu.

Desiateho júla prišli na 
pozvanie matičiarov dve desiatky 
mladších i starších obyvateľov 
Dúbravky. Využili bohaté vedo-
mosti Ing. Mariana Lučaniča, 
ktorý dokonale pozná miestne cir-
kevné pamiatky. Ďalšie poznatky 
im sprostredkovali nový správca 
múzea Mgr. Ľuboš Navrátil 
a Lukáš Vladovič, ktorý  sa podie-
ľal na odhalení kaverny v Dúbravke 
k 70.výročiu ukončenia vojny.

Účastníkom štvorhodinovej 
exkurzie bližšie predstavili Kostol 
Ducha Svätého, Dvojkríž Svätého 
Vendelína, Dúbravské múzeum, 
Kostol Kozmu a Damiána, Pamät-
ník padlým v prvej svetovej vojne, 
sochu sv. Floriána, Kaplnku Panny 
Márie Ružencovej, Horánsku 
studňu aj obnovený bunker z prvej 
svetovej vojny pre poznanie obdo-
bia, ktoré je roky zabudnuté, ale 
najmä v súvislosti s nedávnou sto-
ročnicou pripomínané súčasníkom. 

Prof. PhDr. Emília Kratochví-
lová, CSc., vyslovila za všetkých 
účastníkov úprimné poďakovanie 
organizátorom vychádzky: „Škoda 
len, že sa na akcii nezúčastnilo 
ešte viac obyvateľov. Tí, ktorí 
tu žijeme, mali by sme mať záu-
jem aspoň o základné informá-
cie o našom okolí, najmä ak sú 
odborne fundované ako v tomto 
prípade. Verím, že Matica sloven-
ská bude v podobných podujatiach 
pokračovať a na podklade aj nášho 
pozitívneho hodnotenia a kladnej 
odozvy príde oveľa viac pozna-
niachtivých obyvateľov. 

A ešte výstižný postreh  Ing. 
Márie  Hargašovej: „Bola som 
nadmieru spokojná s celým prie-
behom exkurzie, pretože som sa 
dozvedela veľa nového. Mnohé 
predstavované pamätihodnosti boli 
aj pre mňa  novinkou. Ako vznikli, 
kto tu bol prvým farárom, o pôso-
bení národovca farára Moyša, 
koľko obetí mala Dúbravka v prvej 
svetovej vojne... Novinkou pre mňa 
i moju známu bolo, že k sedemde-
siatemu výročiu vojny sprístupnili 
bunker ešte z prvej svetovej vojny. 
Páči sa mi, že sa tomu venujú mladí 
ľudia, je to chvályhodný počin. 
Sklamalo ma však naše múzeum. 
Očarilo ma pri otvorení a teraz 
sa mi zdalo akési vyrabované, 
ako keby chcel ktosi bojkotovať 
snahu ľudí, ktorí ho dali do pre-
vádzky. Ani len kronika na podpis 
tam nebola. Súčasný správca si 
zaslúži uznanie, má veľký zmysel 
pre históriu a verím, že tak ako 
pekne zrenovoval suterén so sta-
rým vinohradníckym náradím, tak 
budú priťahovať pozornosť náv-
števníkov aj ostatné nainštalo-
vané  pamiatky a my ho budeme 
k hodom vidieť opäť v plnej 
kráse.“

A väčšiu pozornosť zaintere-
sovaných očakávame aj pri obnove 
a záchrane aj iných  pamätihod-
ností. Veríme, že sa reštaurovania 
„dožije“  sv. Vendelín a pri Horán-
skej studni budú opäť informácie 
na paneli, ktoré zmizli.

Kveta SLYŠKOVÁ                                                                                       

Spoznávali
Dúbravku

N A  M A R G O

Slovensku. Po dohode sme na 
túto spoluprácu kývli a urobil i 
všetko potrebné na zabezpeče-
nie akcie. V pr iestoroch klubovne 
Domu Matice slovenskej v Rož-
ňave sme na doh ľad pri zráta-
vaní sošiek urč i l i r iadite ľku D MS 
v Rožňave Ing. Zlaticu Halkovú 
a poslanca mestského zastupite ľ-
stva Mgr. Eduarda Mihóka. Za prí-
tomnosti kamerového záznamu, 
fotodokumentácie a množstva 
zvedavých prítomných divákov 
sme narátali 119 sošiek Budhov 
od plastík vysokých vyše sto cen-
timetrov až po miniatúry vysoké 
2,5 centimetra. Pripravenú doku-
mentáciu a záznam o zbierke 
pošleme do centrály slovenských 
rekordov. L. Hlavács sa tejto zbe-
rate ľskej zá ľube venuje dvadsať 
rokov. Spolu s ním veríme, že  mu 
rekord uznajú a aj vďaka tomu sa 
bude zbierka L. Hlavácsa ďalej 
rozrastať.

Matej LADA

SpoSpoSpoSpoSpoSpp miemiemiemiemiemieeenkonkonkonkonnk vé vé vé vé vé vévévé pododpodododpp ujaujau tietie nana P.P. GrGroeboebla la v Hv Holílo či.

Už tradične počas tretej júnovej soboty  sa uskutočňuje výstup na 
vrch Oblík (925 m n. m.), ktorý leží v Slanských vrchoch nad obcami 
Petrovce a Hermanovce v okrese Vranov nad Topľou. Na sedem-
nástom ročníku podujatia sa zúčastnilo vyše šesťdesiat milovníkov 
prírody i histórie.

Projekt spájania európskych kultúr
Plávajúce galérie reprezentovali Maticu slovenskú v Bruseli 

Predseda OSV MS Karol Géci 
poukázal najmä na to, že jeho hlav-
nou myšlienkou je spájanie európ-
skych kultúr prostredníctvom aquatórií 
kanála Rýn – Mohan – Dunaj. Na troch 
plávajúcich lodiach sú umiestnené 
obrazy Adolfa Bencu, Slováka žijú-
ceho v USA. Námety jeho diel majú 
kresťanský a civilizačný charakter. 

■ PUTOVANIE LODÍ
Putovanie týchto lodí po Dunaji 

z Nemecka cez Rakúsko, Slovensko, 
Maďarsko a Srbsko do Rumunska 
a Čierneho mora je príležitosťou na 

spájanie kultúrnych tradícií európ-
skeho Západu a Východu, pozname-
nal Géci. Jedno z diel Adolfa Bencu 
venovala nedávno Matica sloven-
ská  sýrskemu patriarchovi Grego-
riosovi  III. počas jeho návštevy na 
Slovensku.

 Ako uviedol pre TASR pred-
seda Matice slovenskej Marián Tkáč, 
Matica vidí v Odbore slovanskej vzá-
jomnosti jeden z nových prvkov jej 
smerovania v treťom tisícročí. „Pre-
kračovanie hraníc Slovenska a medzi-
národná spolupráca neboli cudzie 
Matici slovenskej ani v minulosti. 

Stále zastúpenie Slovenskej republiky pri Európskej únii v Bruseli predstavilo v rámci prezentácie Slovenska, 
ako štátu dunajského regiónu, unikátny projekt Plávajúcich galérií. Projekt je nosným programom Odboru slo-
vanskej vzájomnosti Matice slovenskej. Vznikol v roku 2014. Jeho predsedom je Karol Géci, ktorý v Bruseli 
predstavil program odboru MS. 

„Je reálny predpoklad, že po tom, 
čo na  jeseň tohto roka prevezme 
Slovenská republika od Bádenska-
-Württemberska ročné rotujúce pred-
sedníctvo Dunajskej stratégie, projekt 
Plávajúcich galérií sa stane reálnym 
prínosom Matice slovenskej k spája-
niu európskeho Západu s európskym 
Východom,“ doplnil pre TASR Marián 
Tkáč.

TASR/ddk

Zatiaľ čo sa kedysi orientovala takmer 
výhradne na slovenskú menšinu žijúcu 
v zahraničí, tentoraz ide o širokú vše-
slovanskú a európsku spoluprácu, ako 
aj o šírenie dobrého mena Slovenska 
v zahraničí.“     

■ MATIČNÝ PRÍNOS
Stretnutie na zastúpení Báden-

ska-Württemberska sa konalo v rámci 
slávnostného otvorenia Dunajského 
strategického bodu, čo je nový prvok 
v štruktúre riadenia Dunajskej stra-
tégie. Zriadili ho na posilnenie spolu-
práce účastníkov tohto programu. 

MaMaliaria  Adolf BEBEENCANCANCANCANCACAAA
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Viliam KOMORA – Foto: Pavol MADURA
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V kultúrnom a civilizovanom 
svete sa stanoviská na pojmy, 
dátumy a vôbec fakty zjednocujú 
na určitých princípoch. Akokoľ-
vek sa to niekomu nemusí páčiť, 
ide predovšetkým o princíp sub-
jektívnej pravdy. Teda o pozera-
nie sa na náš svet, i na svet okolo 
nás, našimi slovenskými očami. 
My sa k tomuto princípu ani len 
zďaleka nepribližujeme, mám 
naopak pocit, že sa vzďaľujeme.

V rubrike „Stalo sa 31. júla“ 
jedného z denníkov, vydávaných 
v slovenčine, uviedli, že toho 
dňa v roku 1849 zomrel „maďar-
ský romantický básnik Sándor 
Petőfi “, a nasleduje, že v roku 
1886 zomrel „maďarský sklada-
teľ Ferenc Liszt“.

Nuž tak: tlačové agentúry už 
20. júla 1989 oznámili, že medzi-
národná expedícia, zložená 
z maďarských, zo sovietskych 
a z amerických antropológov, 
ktorú fi nancoval maďarský pod-
nikateľ Ferenc Morvai, našla 
ostatky Šándora Petöfi ho pri 
Bajkalskom jazere na cintoríne 
v Barguzine, lebo nezomrel 
v roku 1849 na bojisku, ale ho 
ako vojnového zajatca odvliekli 
do Ruska, kde žil až do roku 1856 
opätovne ako Petrovič. Pokiaľ 
ide o Lis(z)ta, rakúsky prezident 
Heinz Fischer pri otváraní hudob-
nej haly v jeho rodnom Reidingu 
v roku 2006 oznámil, že Franz 
Lis(z)t pochádzal zo slovenskej 
menšiny z Burgenlandu. A sám 
Lis(z)t vyhlásil, že je Uhor (teda 
nie Maďar) a po maďarsky nevie. 
My sa však najslávnejšieho kla-
vírneho virtuóza 19. storočia jed-
noducho vzdávame.

Podobné trampoty máme so 
správnym písaním mena rodu 
Turzo. Napriek tomu, že tak nám 
to predpisuje Slovník sloven-
ského pravopisu a že napríklad 
aj na turzovskej minci razenej 
v Kremnici v roku 1500 je nápis 
TURSO,  u nás sa bežne vkladá 
medzi „T“ a „u“ „h“, ako keby 
Turzovci boli maďarským rodom. 
Z vlastnej skúsenosti viem, ako 
predstaviteľom Slovnaftu a OTP 
banky záleží na tom písmenku 
– vydanie mojej knihy Turzovci 
chceli fi nančne podporiť s pod-
mienkou zmeny jej názvu na 
Thurzovci.

A aj moji zemplínski rodáci 
silou-mocou pomenúvajú sloven-
ský hrad Čičavu ako Čičvu podľa 
maďarského Csicsva napriek 
tomu, že prvý zápis mena 
hradu z roku 1270 má podobu 
Chychywa (a nie Chychwa) a ani 
Slovenský úrad geodézie a kar-
tografi e nepozná Čičvu, ale len 
Čičavu.

Naše vlastenectvo veruže 
veľmi trpí na chaos a zmätky 
v našom prístupe k faktom. Čia je 
to vina?

P R I P O M Í N A M E  S IMarián TKÁČ
predseda  Matice slovenskej

Chaos v našom 

vlastenectve

9. augusta
– d eväťdesiat rokov od narode-

nia jedného z najznámejších sloven-
ských športových novinárov Imricha 
Hornáčka (1925 – 1977), autora 
skvelých kníh o olympiádach

10. augusta
– v roku 1555 (pred 460 rokmi) 

sa narodil slovenský stredoveký 
básnik, humorista a filológ Vavrinec 
Benedikt z Nedožier, umrel v roku 
1614

– pred sto dvadsiatimi rokmi sa 
v Budapešti konal kongres nema-
ďarských národov Uhorska, ktorý  
požadoval federalizáciu Uhorska 
v rámci monarchie

– jedna zo zakladajúcich osob-
ností našej literatúry faktu, novinár 
a spisovateľ Vladimír Ferko  by sa 
dožíval deväťdesiatky (1925 – 2002)

 11. augusta
– stoosemdesiatpäť rokov 

od narodenia maliara Jána Pálku 
(1830 – 1851), ktorý už na pražskej 
Akadémii výtvarných umení uká-
zal mimoriadny talent, umrel počas 
štúdií

12. augusta
– pred sto dvadsiatimi piatimi 

rokmi (1890) slávnostne odovzdali 
martinský Národný dom

13. augusta
– prof. Milan S. Ďurica,  historik 

a mysliteľ, ktorý veľkú časť svojho 
života prežil v emigrácii, sa dožíva 
deväťdesiatky

14. augusta
– sedemdesiat rokov oslavuje 

filmový režisér Miloslav Luther
–  šesťdesiatpäť rokov má dip-

lomat a publicista Miroslav Musil

 (jč)

   Druho- či treťotriedny herec 
Juraj Kemka sa v denníku Nový 
čas (28. 7.) posťažoval verej-
nosti, že má vážne výhrady 
k spôsobu života na Slovensku. 
„Táto naša krajina nás  neustále 
niečím ubíja a vlastne nás sama 
posiela preč.“ Ako politický vi-
zionár už vidí  spojenie politic-
kej strany Smer a SNS – a to je 
pre neho nemysliteľné! 

„To je teraz pre mňa najdôleži-
tejší dôvod, prečo sa sťahujeme,“ 
dodáva. Nesťahuje sa s rodinou 
ďaleko, iba do prvej rakúskej 
dediny za hranicami – do Wolf-
sthalu. Únik Kemku od neznesiteľ-
nej slovenskej reality  je však iba 
polovičný. Cez deň bude v kra-
jine, ktorú neznáša, ďalej lukra-
tívne zarábať (vraj si mesačne 
môže prísť až na päť tisíc eur) 
a až neskoro večer a v noci bude 
slobodne dýchať vzduch, kde sa 
občas zlejú pozdravy zo Schwe-
chatu a Slovnaftu... Keďže jeho 
malý synček Šimon sa už odma-
lička bude môcť uč iť cudzí jazyk, 
odporúčam to aj otcovi.  Znalosť 
nemč iny ho možno zbaví traumy 
denného pobytu v krajine, ktorá 
ho ubíja, a pomôže mu naštartovať 
kariéru v zemi zasľúbenej.

Ivan PIŠÚT

Čoraz obľúbenejšia forma čítania

Liturgia venovaná svätogorazdovskej tradícii

Čitateľ ská súťa ž

Kemka sa sťahuje... 
Nech!

V Slovenskej národnej knižnici  sú naporúdzi tisícky elektronických kníh

Tzv.  e - Knihy sa č í t a jú 
podobne ako iné e lek t ron ické 
in formačné zdro je  on l ine na 
h t t p : / / s e a r c h . e b s c o h o s t . c o m , 
k l iknut ím na eBook Ful l  Tex t . 
Č í t an ie  s i  nev yžaduje  n i jaké  pr í -
davné zar iadenia  an i  sof t vér y. 
„Tento spôsob je  však dostupný 
len v  rámc i  s ie te SNK, tak že 
č i t a te ľ  musí  by ť  u  nás zaregis t -
rovaný.  Nov inkou je,  že sa kn iha 
dá s t iahnu ť   –  teda v ypož iča ť  – 
do svo jho poč í t ača a na sedem 
dní  ju  ma ť  t ak to kedyko ľvek 
a kdeko ľvek k  d ispozíc i i  bez 
toho,  aby poč í t ač  musel  by ť 
p r ipo jený na internet ,“  dop ln i la 
K .  Mažár iová.  Takéto č í t an ie 
s i  v yžaduje  ma ť  na inš ta lovaný 

program Adobe D ig i ta l  Edi t ion 
a by ť  zareg is t rovaný na EBSCO -

host  –  t zv.  My EBSCOhost . 
Regis t rác ia  je  zadarmo. 

S  naras t a júc im poč t om 
mob i lných  zar iadení  sa  e lek t -

Podujat ie sa konalo v deň 
l i turg ickej  spomienky na svä-
tých Sedempočetníkov (Cyr i la, 
Metoda, Gorazda, K l imenta, 
Nauma, Sáva a Angelára) pod ľa 
byzantského kalendára a spo -
mienky na sv. Gorazda pod ľa 
lat inského kalendára, in formoval  
hovorca Brat is lavskej  gréckoka-
to l íckej  eparchie Stanis lav Gábor.

Pr vú, odbornú čas ť  podu-
jat ia tvor i lo kolokvium na tému 
Štvr ťstoročnica zrodu svätogo -
razdovskej t radíc ie na S lovensku. 
Otvor i l  ho brat is lavský grécko -
kato l ícky eparcha Peter Rusnák. 
Okrem iného konštatoval,  že i  keď 
je Brat is lavská eparchia pomerne 
nová (vznik la v roku 2008), 

v duchu východnej t radíc ie sa 
snaží rozví ja ť  cyr i lo -metodský 
odkaz.

Na kolokviu odznelo šes ť 
referátov. M iros lav Holečko 
z Národného osvetového centra 
v Brat is lave, k tor ý je predse-
dom Spoločnost i  sv.  Gorazda na 
Slovensku, pr ib l íž i l  pr í tomným 
svätogorazdovskú tradíc iu na 
S lovensku počas uplynulých 25 
rokov. Pr ipomenul ,  že sv. Gorazd 
bol  na j lepším ž iakom sv. Cyr i la 
a Metoda a t iež ich spoločníkom 
počas významnej mis ie,  k torú 
vykonával i  na Ve ľkej Morave. 
Vystúpi l  a j  h is tor ik a pedagóg 
Ľubomír Bosák, r iadi te ľ  S lavis t ic -
kého ústavu Slovenskej  akadémie 

„Pri výbere sme sa zamerali najmä na  jazykovo prístupné publikácie pre slovenského čitateľa, teda na sloven-
ské a české mutácie,“ informovala hovorkyňa SNK Katarína Mažáriová.  Zvyšok tvoria slovaciká z rôznych vyda-
vateľstiev, t. j. knihy, ktoré sa tematicky dotýkajú Slovenska.

V bratislavskom gréckokatolíckom Katedrálnom chráme Povýšenia vznešeného a životodarného kríža na Epar-
chiálnom úrade v Bratislave sa v pondelok 27. júla uskutočnili oslavy štvrťstoročnice zrodu svätogorazdovskej 
tradície na Slovensku spojené s XXIII. spomienkou na svätého Gorazda v hlavnom meste Slovenska.

ron ické  kn ihy  s t áva jú  s t á le 
dô lež i te j šou  a  ob ľúbene j -
šou  súčas ťou fondu kn iž-
níc .  P la t fo r ma EBSCOhost 
ponúka svo je  eBook y  a j  p re 
n iek to ré  mob i lné  zar iaden ia .  
V  p r ípade,  že  chc e  č i t a te ľ  č í t a ť 
na  mob i lnom te le fóne,  bude na 
to  po t rebova ť  so f t vé r  B lue f i re 
Reader  –  s  ním s i  kn ihu  p reč í t a 
naoza j  kdeko ľvek  bez  oh ľadu na 
to ,  č i  j e  p r ipo jený  na  in te r net , 
a lebo  n ie . 

Eš te  raz  t reba  zdôrazn i ť ,  že 
z  domu môžu č í t a ť  t i e to  e - K n ihy 
a j  t í ,  k to r í  sú  za reg is t rovaní 
na  v zd ia lenom p r ís tupe  SN K – 
h t t p: / /e i z .snk .sk  .                                                    

 (red)

vied (SAV) Peter Žeňuch, pred-
seda Matice slovenskej Mar ián 
Tkáč  a iní hostia. Po skončení 
kolokvia sa uskutočni la sv. l i turgia 
v c irkevnej s lovanč ine v grécko-
katolíckom Katedrálnom chráme 
Povýšenia vznešeného a životo-
darného kríža v Bratis lave. Slá-
veniu predsedal eparcha Mons. 
Peter Rusnák.  Organizátormi 
podujatia bol i Národné osvetové 
centrum v Bratis lave, Bratis lav-
ská gréckokatolícka eparchia, 
Rada Konferencie biskupov Slo-
venska (KBS) pre vedu, vzdelanie 
a kul túru, Matica slovenská Mar-
t in a Spoločnosť  sv. Gorazda, ako 
aj obec a rímskokatolícka farnosť 
Kúty, informoval Stanislav Gábor.

S našou sú ťažou sme sa 
d lhš ie odmlčal i .  N ie preto,  že 
by o ňu nebol záujem, a le práve 
naopak -  musel i  sme urobi ť  zados ť 
naš im s ľubom a vybavi ť  agendu 
výhercov – vybra ť  im a poposie la ť 
hodnotné knihy. Veríme, že sa im 
zídu na zvyšné dni  dovoleniek 

Vlastiveda na vyššej odbornej úrovni
Vz n i k o l  n o v ý  v e d e c k ý  o d b o r  M a t i c e  s l o v e n s k e j

bola  zvo lená PhDr.  Dáša Dane -
ková,  za podpredsedu Mgr. 
V i l iam Komora a za ta jomníčku 
Ing.  Dagmar Dura jová.  De legát i 

od v ýchodného,  cez s t redné až 
po západné S lovensko zvo l i l i  a j 
nov ých č lenov v ýboru a dozor-
ného v ýboru.

Nový vedecký odbor Matice slovenskej vznikol v Martine poslednú júlovú sobotu, keď delegáti prijali uznesenie 
a upravili stanovy, ktorými zmenili matičný záujmový Vlastivedný odbor na vedecký. 

Ako v yp lynulo z  bohate j 
a  d lhe j  d iskus ie,  táto  pot reba 
nasta la ,  keďže vedeckos ť  odboru 
bo la  v  jeho názve a j  dopos ia ľ. 
Vyp lynu la  a j  z  nov ých ú loh 
a pos laní,  k toré s i  v y t ýč i l i  č le -
nov ia.  V last ivedný odbor  sa do 
budúcnost i  zamer ia  na spraco -
vanie a v ydávanie v last ivedných, 
miestop isných,  reg ioná lnych 
a obecných pub l ikác i í .  Okrem 
toho sa budú jeho č lenov ia veno -
va ť  ponuke programov v  národ -
nostných vz ťahov,  a le  a j  na 
spoznávanie h is tor ických,  národ -
ných,  ku l túrnych a pr í rodných 
pamät ihodnost í ,  k rás a vzácnost i 
naše j  v last i ,  p r ičom sa väčšmi 
súst red ia  a j  na prácu s  de ťmi 
a mládežou.

Za predsedníčku odboru 

a rovnako budú lákadlom pre 
tých, čo sa do sú ťaže eš te 
len zapoja.  A j  tentoraz sme 
pr ipravi l i  o tázku korešpondujúcu 
z obsahom dnešného vydania 
SNN.  Ak s te pozorne č í ta l i 
to to č ís lo,  urč i te v ňom nájdete 
a j  údaj o tom, ko ľko častí   má 
monumentálne die lo Daniela 
Rapanta o revolúc i i  rokov 1848 -
1849. Dnešná otázka: 

●  Koľko strán formátu 
A4 má tento histor iograf ický 
opus?

Odpovede posie la j te na 
adresu redakc ie uvedenú v t i ráž i 
novín našej  adminis trátorke 
Ľ .  R iš iaňovej s označením 
Č i ta te ľská sú ťaž. Vaše 
odpovede čakáme do 13 .augusta 
s Výrazným označením: 
Č i ta te ľská sú ťaž.

V č ís le 24 sme sa pý ta l i , 
ko ľko rokov uplynulo od kata -
strofá lnej  povodne na Ž i tnom 
ostrove? Správna odpoveď  je 50 
rokov. Z množstva vaš ich l is tov 
sme vyžreboval i  týchto výhercov: 
Si lv ia Žatková, Trstená, Fran-
t išek Bulava, L iptovská Tep-
l ička a Anna Hájska, Koš ice. 
B lahoželáme.

 (red)  


